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PROTOKÓŁ NR LX/23 

LX zwyczajnej sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego 

kadencji 2018-2024 

18 grudnia 2023 roku, godz. 11°° 

Sala Kolumnowa Sejmiku Województwa Lubuskiego 

Urząd Marszałkowski Województwa Lubuskiego w Zielonej Górze 

Punkt 1. 

Otwarcie obrad LX zwyczajnej sesji Sejmiku. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Szanowni Państwo, otwieram LX sesję Sejmiku Województwa Lubuskiego kadencji 

2018-2024.  

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek wita 

radnych i zaproszonych gości. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Szanowni Państwo, informuję, iż na podstawie art. 21 ust. 1a ustawy o samorządzie 

województwa obrady sejmiku województwa są transmitowane i utrwalane za pomocą 

urządzeń rejestrujących obraz i dźwięk. Nagranie obrad jest udostępniane w 

Biuletynie Informacji Publicznej Urzędu Marszałkowskiego i na stronie internetowej 

samorządu województwa. Szanowni Państwo, Sejmik Województwa Lubuskiego 

przyznał „Odznakę Honorową za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” Pani 

Grażynie Dobroczyńskiej i Pani Krystynie Kumek. Dzisiaj mamy zaszczyt wręczyć te 

odznaczenia. Proszę Pana Mirosława Marcinkiewicza – Wiceprzewodniczącego 

Sejmiku Województwa Lubuskiego o wygłoszenie laudacji. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz 

odczytuje laudacje. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek wraz z 

Marszałkiem Województwa Lubuskiego Marcinem Arturem Jabłońskim wręczają 

odznaczenia. 
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Laudacje stanowią załącznik nr 1 do protokołu. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Jeszcze raz gratuluję Państwu bardzo serdecznie. Pan Wojewoda Wojciech Perczak 

poprosił o głos. Bardzo proszę Panie Wojewodo. 

p.o. Wojewody Lubuskiego Wojciech Perczak: Szanowny Panie Przewodniczący, 

Panie Marszałku, Szanowni Radni, Szanowni Goście, Szanowni Parlamentarzyści, 

mija czas urzędowania mojego na stanowisku wicewojewody, w tej chwili pełnię 

funkcję wojewody. I w tym czasie również mieliśmy do czynienia ze współpracą z 

Samorządem Województwa na różnych szczeblach, w różnych obszarach, w różnym 

zakresie. I dlatego też, chciałem dzisiaj, na koniec swojego urzędowania, 

podziękować za współpracę, która wyglądała dobrze, może nawet lepiej niż 

atmosfera wokół samorządu i urzędu wojewody. Także myślę, że wiele spraw udało 

nam się załatwić dla dobra naszego województwa. Za to tutaj w imieniu własnym, 

wojewody i pracowników administracji rządowej naszego województwa bardzo 

dziękuję. Z okazji Świąt Bożego Narodzenia i nadchodzącego Nowego Roku życzę 

wszystkim w imieniu własnym i całego środowiska administracji rządowej – bo to 

ostatnio tak staram się nazywać – całemu środowisku pracowników administracji 

samorządowej, Samorządu Województwa Lubuskiego, składam najserdeczniejsze 

życzenia i pomyślności w Nowym Roku. Przepraszam, że nie mogę już dalej 

uczestniczyć, ale chyba jeszcze nie jestem odwołany, w związku z tym muszę jechać 

do Gorzowa jeszcze coś podpisać, jeżeli będzie coś na bieżąco do załatwienia. 

Także jeszcze raz dziękuję wszystkim za współpracę i do zobaczenia na szlaku, bo 

to takie turystyczne pozdrowienie wydaje mi się w takich sytuacjach bardzo pasuje. 

Myślę, że świat się nie kończy i z niektórymi osobami być może będziemy mieli 

okazję jeszcze spotkać się, współpracować na różnych obszarach czy poziomach, 

czy nie wiadomo jeszcze na czym. Także serdecznie dziękuję i życzę wszystkim 

Państwu wszystkiego najlepszego. Dziękuję. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję Panie Wojewodo. Szanowni Państwo Radni, głosowania odbędą się przy 

wykorzystaniu systemu radni.info. Bardzo proszę, aby w czasie sesji Sejmiku nie 

wylogowywać się z systemu. Szanowni Państwo Radni, przechodzimy do 

sprawdzenia obecności – proszę przejść do okna, w którym mają Państwo otwarty 
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system radni.info. Rozpoczynam sprawdzanie obecności, proszę kliknąć w pole 

„kworum”. Stwierdzam, że na stan 30 Radnych Województwa Lubuskiego na sesji 

obecnych jest 29, wobec czego Sejmik władny jest do podejmowania prawomocnych 

uchwał. Jednocześnie informuję, że protokół z LIX sesji Sejmiku Województwa 

Lubuskiego został zamieszczony w systemie radni.info. Protokół przyjmiemy w 

końcowej części obrad sesji. Szanowni Państwo Radni, w czasie przerwy przed pkt 

10 porządku obrad sesji w sali 108 odbędzie się posiedzenie Komisji Gospodarki i 

Rozwoju Województwa. 

Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 

Punkt 2. 

Przyjęcie porządku obrad sesji Sejmiku. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Panie i Panowie Radni, otrzymaliście Państwo zaproszenie na sesję wraz z 

porządkiem obrad. Na wniosek Zarządu Województwa Lubuskiego, proponuję 

rozszerzenie porządku obrad o punkt 9.1. – Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę 

w sprawie podziału środków Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób 

Niepełnosprawnych przypadających w 2023 roku na realizację zadań samorządu 

województwa lubuskiego w zakresie rehabilitacji zawodowej i społecznej oraz 

zatrudnianiu osób niepełnosprawnych – druk nr 940/23. 

Na wniosek Komisji Rewizyjnej, proponuję rozszerzenie porządku obrad o punkt: 

• 16.1. – Sprawozdanie z realizacji planu kontroli Komisji Rewizyjnej za 2023 rok; 

• 16.2. – Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia planu kontroli Komisji 

Rewizyjnej Sejmiku Województwa Lubuskiego na 2024 rok – druk nr 949/23. 

Na wniosek Komisji Skarg Wniosków i Petycji, proponuję rozszerzenie porządku 

obrad o punkt 16.3. – Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji dotyczącej 

podjęcia działań zmierzających do utworzenia Parku Krajobrazowego Doliny 

Środkowej Odry oraz podjęcia inicjatywy w formie apelu, w sprawie utworzenia 

Odrzańskiego Parku Krajobrazowego, do Sejmików Województw 

Zachodniopomorskiego, Dolnośląskiego, Opolskiego i Śląskiego – druk nr 948/23. 

Proszę o zabranie głosu – zgłosił się Pan Marszałek Marcin Jabłoński. 
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Marszałek Województwa Lubuskiego Marcin Artur Jabłoński: Dziękuję Panie 

Przewodniczący. Panie Przewodniczący, Wysoki Sejmiku, chciałbym prosić o 

rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt dotyczący uzupełnienia składu 

Zarządu i wybór Wicemarszałka Województwa Lubuskiego. Bardzo bym prosił, aby 

ten punkt został umiejscowiony jako jeden z pierwszych w dzisiejszym porządku, po 

to, żebyśmy mogli już przez pozostałą część dzisiejszej sesji pracować jako Zarząd 

w pełnym składzie. Dziękuję. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję Panie Marszałku. Materiały i projekty uchwał będące przedmiotem sesji 

dostępne są w systemie radni.info. Szanowni Państwo informuję, że chęć zabrania 

głosu będzie możliwa w momencie zarządzenia przeze mnie dyskusji. Jeżeli wyrażą 

Państwo chęć zabrania głosu, proszę kliknąć w pole „zabierz głos”. Głos będzie 

udzielony zgodnie z kolejnością zgłaszania. Jeżeli chcą Państwo zgłosić „wniosek 

formalny”, bądź zabrać głos „ad vocem” w czasie dyskusji, proszę kliknąć w 

odpowiednie pole. Zabrać głos mogą Państwo dwukrotnie w jednej sprawie, czas 

jednej wypowiedzi to max 2 minuty. Panie Marszałku, proponuję Pański wniosek 

rozpatrzyć w punkcie 2.1. Czy mają Państwo wnioski do porządku obrad sesji? Nie 

widzę. Przechodzimy do głosowania. Jeżeli chodzi o głosowania, wygląda to 

następująco: w momencie zarządzenia przeze mnie głosowania na ekranie 

wyświetlać się będzie temat, który będziemy głosować oraz podświetlą się pola 

wyboru: „za/ przeciw/ wstrzymaj się”, klikając w odpowiednie pole oddają Państwo 

głos. Przechodzimy do głosowania. Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku 

obrad sesji o punkt 2.1. – Wybór Wicemarszałka Województwa Lubuskiego. Proszę o 

głosowanie. 

Za: 25, przeciw: 0, wstrzymało się: 4. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został 

rozszerzony o punkt 2.1. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad sesji o punkt 9.1. – Podjęcie 

uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie podziału środków Państwowego Funduszu 

Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych przypadających w 2023 roku na realizację 

zadań samorządu województwa lubuskiego w zakresie rehabilitacji zawodowej i 
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społecznej oraz zatrudnianiu osób niepełnosprawnych – druk nr 940/23. Proszę o 

głosowanie.  

Za: 29, przeciw: 0, wstrzymało się: 0. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad sesji został rozszerzony o 

punkt 9.1. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad sesji o punkt 16.1. – 

Sprawozdanie z realizacji planu kontroli Komisji Rewizyjnej za 2023 rok. U mnie 

jeszcze nie ma – jestem „za”. Pani Radna Mrozek? 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: „Za”. 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Łatwiński: „Za”. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Za: 30, przeciw: 0, wstrzymało się: 0. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad sesji został rozszerzony o 

punkt 16.1. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad sesji o punkt 16.2. – Podjęcie 

uchwały w sprawie zatwierdzenia planu kontroli Komisji Rewizyjnej Sejmiku 

Województwa Lubuskiego na 2024 rok – druk nr 949/23.  

Za: 30, przeciw: 0, wstrzymało się: 0. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad sesji został rozszerzony o 

punkt 16.2. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad sesji o punkt 16.3. – Podjęcie 

uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji dotyczącej podjęcia działań zmierzających do 

utworzenia Parku Krajobrazowego Doliny Środkowej Odry oraz podjęcia inicjatywy w 

formie apelu, w sprawie utworzenia Odrzańskiego Parku Krajobrazowego, do 

Sejmików Województw Zachodniopomorskiego, Dolnośląskiego, Opolskiego i 

Śląskiego – druk nr 948/23. U mnie coś nie działa – jestem „za”.  

Za: 30, przeciw: 0, wstrzymało się: 0. 
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Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad sesji został rozszerzony o 

punkt 16.3. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 

Rozszerzony porządek obrad sesji stanowi załącznik nr 9 do protokołu.  

Przekazuję prowadzenie obrad Wiceprzewodniczącemu, Panu Mirosławowi 

Marcinkiewiczowi. Chciałem, żeby poprowadził to ktoś z opozycji, ale niestety 

Wiceprzewodniczący Ardelli jest niedysponowany. 

Punkt 2.1.   

Wybór Wicemarszałka Województwa Lubuskiego. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Przypominam, że zgodnie z art. 32 ust. 3 ustawy o samorządzie 

województwa, Sejmik wybiera Wicemarszałków oraz pozostałych członków Zarządu 

na wniosek Marszałka zwykłą większością głosów w obecności co najmniej połowy 

ustawowego składu Sejmiku w głosowaniu tajnym. Zanim przystąpimy do wyboru 

Wicemarszałka, zarządzam wybór Komisji Skrutacyjnej. Proszę o zgłaszanie 

kandydatów na członków Komisji Skrutacyjnej. Proszę Pan Sebastian 

Ciemnoczołowski. 

Przewodniczący Klubu Radnych Platforma Obywatelska Sebastian Sylwester 

Ciemnoczołowski: W imieniu Klubu Platformy Obywatelskiej zgłaszam Panią Radną 

Synowiec. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Proszę, kolejne zgłoszenie Pani Anna Chinalska. 

Sekretarz Klubu Radnych Polskie Stronnictwo Ludowe Anna Chinalska: W 

imieniu Klubu Polskiego Stronnictwa Ludowego zgłaszam Elżbietę Polak. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Proszę Pani Małgorzata Gośniowska-Kola. 
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Przewodnicząca Klubu Radnych Prawo i Sprawiedliwość Małgorzata Barbara 

Gośniowska-Kola: W imieniu Klubu Prawa i Sprawiedliwości zgłaszam Pana 

Zbigniewa Kościka. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Pani Wioleta Haręźlak. 

Przewodnicząca Klubu Radnych Samorządowe Lubuskie Wioleta Haręźlak: 

Panie Przewodniczący, w imieniu Klubu Samorządowe Lubuskie zgłaszam Panią 

Aleksandrę Mrozek. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy są inne zgłoszenia? 

Przewodniczący Klubu Radnych Lewica Sławomir Muzyka: W imieniu Klubu 

Lewica zgłaszam siebie – Sławomir Muzyka. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Oczywiście. Dziękuję. Czy Pani Anna Synowiec wyraża zgodę? 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec: Tak, wyrażam zgodę. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Pani Elżbieta Polak? 

Radna Województwa Lubuskiego Elżbieta Olga Polak: Tak, wyrażam. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Zbigniew Kościk? 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Tak. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Aleksandra Mrozek? 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Tak. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. I Pan Sławomir Muzyka? 

Radny Województwa Lubuskiego Sławomir Muzyka: Oczywiście tak. 
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Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Głosujemy w sprawie powołania składu Komisji 

Skrutacyjnej. Proszę o oddawanie głosów.  

Za: 30, przeciw: 0, wstrzymało się: 0. 

Stwierdzam, że Sejmik dokonał wyboru Komisji Skrutacyjnej. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Proszę uprzejmie Komisję Skrutacyjną o zajęcie miejsc przy stoliku 

komisji, dokonania wyboru przewodniczącego komisji, ukonstytuowanie się. A o 

zabranie głosu i zaproponowanie Sejmikowi kandydata na Wicemarszałka 

Województwa Lubuskiego, proszę Pana Marcina Jabłońskiego – Marszałka 

Województwa Lubuskiego.  

Marszałek Województwa Lubuskiego Marcin Artur Jabłoński: Panie 

Przewodniczący, Wysoki Sejmiku, dziękuję za przyjęcie tego punktu i poszerzenie 

porządku obrad. Jak Państwo doskonale wiecie statutowy skład Zarządu 

Województwa liczy 5 członków. Po dyskusjach, poszukiwaniach, wspólnych 

rozważaniach w gronie dobrze funkcjonującej i wspierającej się nawzajem koalicji 

Sejmiku Województwa Lubuskiego, uzgodniliśmy kandydaturę i chciałbym 

zarekomendować i prosić Państwa o udzielenie poparcia Radnemu Zbigniewowi 

Kołodziejowi. Osoba wszystkim znana, Radny wielu kadencji, szef Klubu Radnych 

Polskiego Stronnictwa Ludowego, zaangażowany społecznik, samorządowiec, osoba 

z dużym doświadczeniem, członek Rady Nadzorczej Wojewódzkiego Funduszu 

Ochrony Środowiska. Często zabierający głos i bardzo dociekliwy Radny, mam 

nadzieję, że będzie też wsparciem i ożywieniem w pracach Zarządu Województwa. 

Mam nadzieję, że uzyska poparcie Państwa i liczę na dobrą współpracę z kolegą 

Kołodziejem. Dziękuję bardzo. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję Panie Marszałku. Czy Pan Zbigniew Kołodziej wyraża 

zgodę na kandydowanie na Wicemarszałka Województwa Lubuskiego? 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: Tak, wyrażam zgodę. 
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Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy są wystąpienia klubowe? Proszę o ewentualne 

zgłoszenia. Nie widzę. Czy mają Państwo Radni jakieś pytania do kandydata na 

Wicemarszałka Województwa Lubuskiego? Proszę o zgłoszenia. Nie widzę. Proszę 

wobec tego Komisję Skrutacyjną o przygotowanie kart do głosowania. A 

Przewodniczącego/Przewodniczącą Komisji Skrutacyjnej proszę o przedstawienie 

Regulaminu głosowania w sprawie wyboru Wicemarszałka Województwa 

Lubuskiego. 

Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Aleksandra Mrozek odczytała Regulamin 

głosowania w sprawie wyboru Wicemarszałka Województwa Lubuskiego. 

Regulamin stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy ktoś z Państwa Radnych ma uwagi, pytania do 

przedstawionego Regulaminu głosownia w sprawie wyboru Wicemarszałka 

Województwa Lubuskiego? Proszę o zgłoszenia. Nie widzę. Członków komisji proszę 

więc o powrót na swoje miejsca w celu zagłosowania nad regulaminem. Poddaję pod 

głosowanie Regulamin głosownia w sprawie wyboru Wicemarszałka Województwa 

Lubuskiego. Proszę o głosowanie. 

Za: 30, przeciw: 0, wstrzymało się: 0. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania regulamin został przyjęty. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 

Proszę więc Komisję Skrutacyjną o wydanie kart do głosowania, następnie 

przeprowadzenie głosowania. Przewodniczący Komisji Skrutacyjnej wyczytuje w 

porządku alfabetycznym nazwisko i imię radnego, radny otrzymuje kartę do 

głosowania i oddaje swój głos. Na czas ustalenia wyników głosowania ogłaszam 

rodzaj przerwy technicznej. Będziemy w tej chwili po kolei głosować. 

Członek Komisji Skrutacyjnej Sławomir Muzyka odczytał w kolejności alfabetycznej 

listę radnych, radni potwierdzali odbiór kary podpisem na liście i oddawali głosy 

wrzucając kartę do urny zgodnie z kolejnością wyczytywania. 
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Lista radnych potwierdzająca odbiór kart do głosowania stanowi załącznik nr 13 do 

protokołu. 

przerwa 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Wznawiam obrady. Szanowni Państwo, koniec przerwy na czas 

liczenia głosów. Proszę o zajmowanie miejsc. Proszę Przewodniczącą Komisji 

Skrutacyjnej o odczytanie protokołu w sprawie wyboru Wicemarszałka Województwa 

Lubuskiego. 

Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Aleksandra Mrozek odczytała protokół Komisji 

Skrutacyjnej w sprawie wyboru Wicemarszałka Województwa Lubuskiego. 

W wyniku głosowania tajnego (Za: 21, przeciw: 7, wstrzymało się: 1), Sejmik wybrał 

Pana Zbigniewa Jana Kołodzieja na Wicemarszałka Województwa Lubuskiego. 

Protokół stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję Komisji Skrutacyjnej za wykonaną pracę. Wybranemu 

Wicemarszałkowi gratuluję. Myślę, że pierwsze gratulacje się już kończą, więc 

przystępujemy do dalszego procedowania porządku obrad. Szanowni Państwo, 

odczytam projekt uchwały w sprawie wyboru Wicemarszałka Województwa 

Lubuskiego. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz 

odczytał projekt uchwały w sprawie wyboru Wicemarszałka Województwa 

Lubuskiego. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 15 do protokołu. 

Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Proszę o 

zgłoszenia. Nie widzę. Wobec tego przystępujemy do przegłosowania uchwały w 

sprawie wyboru Wicemarszałka Województwa Lubuskiego – druk 923/23. Szanowni 

Państwo, proszę o oddanie głosu. Pan Tadeusz Jędrzejczak? 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Jędrzejczak: „Za”. 
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Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Za: 23, przeciw: 0, wstrzymało się: 6. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. Gratuluję wyboru. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 

Uchwała nr LX/917/23 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 grudnia 2023 r. w 

sprawie wyboru Wicemarszałka Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 17 

do protokołu. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Zapraszam do zabrania głosu Pana Wicemarszałka. 

Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: Panie 

Przewodniczący, Panie Marszałku, zacznę od Pana, chciałbym podziękować za 

zaufanie, które otrzymałem, z drugiej strony też chciałbym podziękować Radnym, 

którzy też wsparli swoim głosem moją osobę. Myślę, że nie zawiodę zaufania, 

działania, które będę realizował w Urzędzie Marszałkowskim jako Wicemarszałek 

Województwa, będą służyły dla Województwa Lubuskiego. Jeszcze raz dziękuję za 

zaufanie i jestem otwarty na współpracę. Jedyne co się zmieni to, że przedtem będąc 

Radnym dopytywałem różnych Członków Zarządu, a w tej chwili będę musiał 

odpowiadać. Dziękuję bardzo. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. 

Punkt 3. 

Informacja o złożonych interpelacjach i zapytaniach. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: W okresie międzysesyjnym do Biura Sejmiku, do dnia 18 grudnia br. 

wpłynęło interpelacji/zapytań: 

• dziesięć Radnej Małgorzaty Gośniowskiej-Koli w sprawie: konieczności 

właściwego oznakowania drogi wojewódzkiej nr 305; danych dotyczących 

wpływów z podatku PIT oraz CIT do budżetu Województwa Lubuskiego w latach 

2008-2024 oraz rosnącego zadłużenia – długu Województwa Lubuskiego; 

nadmiernych wydatków na cele promocyjne i realizowanej kampanii pn. „Region 
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– działania informacyjno-promocyjne dotyczące działań i najważniejszych 

wydarzeń Województwa Lubuskiego w mediach drukowanych”; planowanych 

zakupów samochodów elektrycznych w roku 2024; zadań inwestycyjnych 

realizowanych przez Zarząd Dróg Wojewódzkich z wykorzystaniem środków z 

Rządowego Funduszu Rozwoju Dróg w latach 2018-2024; dokumentacji 

dotyczącej zadań inwestycyjnych realizowanych przez Zarząd Dróg 

Wojewódzkich; zadania pn. Centrum Edukacji Ekologicznej i wydatku – 500 000 

zł; zaprzestania udostępniania dla Radnych Województwa Lubuskiego bieżących 

informacji oraz publikacji opracowywanych przez Główny Urząd Statystyczny 

Zielona Góra; dotacji udzielonych przez Województwo Lubuskiego dla Polskiej 

Akademii Nauk; wyjaśnienia zmian w zakresie realizacji zadania pn. Budowa 

wzorcowego pasywnego budynku biurowego – etap I na kwotę 22 053 595 zł 

oraz przedstawienie terminów i kosztów budowy budynku; 

• jedna Radnego Kazimierza Łatwińskiego w sprawie kolejowych, regionalnych 

połączeń wakacyjnych; 

• jedna Wiceprzewodniczącego Sejmiku Jerzego Wierchowicza w sprawie 

finansowania z budżetu województwa szpitala w Zielonej Górze i Gorzowie 

Wlkp.;  

• jedna Radnej Aleksandry Mrozek w sprawie Planu gospodarki odpadami dla 

Województwa Lubuskiego na lata 2020-2026 i stopnia jego realizacji, 

• dwie Radnej Małgorzaty Beata Paluch-Słowińskiej w sprawie: rekultywacji w 

Mirocinie Dolnym i Bobrownikach (powiat nowosolski); magazynowania 

szkodliwych odpadów w Nowej Soli na terenie byłej fabryki „Dozamet” i w 

podobnych tego typu miejscach w województwie lubuskim. 

• dwie Radnej Anny Chinalskiej w sprawie: naprawy drogi wojewódzkiej nr 138 na 

odcinku od Chlebowa do promu w Połęcku w zakresie niezbędnym dla 

zachowania bezpieczeństwa ruchu i utrzymania właściwego stanu technicznego 

drogi wojewódzkiej; wydłużenia godzin kursowania promu w Połęcku.  

Punkt 4. 

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Informacja została zamieszczona w systemie radni.info. Jeżeli 
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Państwo mają pytania do tej informacji, proszę o zgłoszenia. Nie widzę. Uznaję, że 

Sejmik przyjął informację do wiadomości. Informuję również, że w systemie 

radni.info. zostały zamieszczone informacje na temat wdrażania programów 

współfinansowanych ze środków Unii Europejskiej w latach: 2014-2020 i 2021-2027 

oraz stanu wdrażania Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych w województwie 

lubuskim. Czy ktoś z Państwa Radnych ma pytania do przedmiotowych informacji? 

Proszę o zgłoszenia. Nie widzę. 

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego stanowi 

załącznik nr 18 do protokołu. 

Informacje na temat wdrażania programów współfinansowanych ze środków Unii 

Europejskiej w latach: 2014-2020 i 2021-2027 oraz stanu wdrażania Zintegrowanych 

Inwestycji Terytorialnych w województwie lubuskim stanowią załącznik nr 19 do 

protokołu.  

Punkt 5. 

Informacja o sytuacji finansowej jednostek ochrony zdrowia za okres 

01.01.2023 – 30.09.2023 r. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: O przedstawienie opinii Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw 

Społecznych proszę Przewodniczącą Komisji Panią Annę Chinalską. 

Informacja o sytuacji finansowej jednostek ochrony zdrowia za okres 01.01.2023 – 

30.09.2023 r. stanowi załącznik nr 20 do protokołu.  

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Anna 

Chinalska: Komisja zaopiniowała informację o sytuacji finansowej jednostek ochrony 

zdrowia pozytywnie. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 21 do protokołu. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów 

proszę Przewodniczącego Komisji Pana Marka Cieślaka. 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Opinia pozytywna. 
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Opinia komisji stanowi załącznik nr 22 do protokołu. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy do przedstawionej informacji macie Państwo pytania? 

Nie widzę. Uznaję, że Sejmik przyjął informację do wiadomości. 

Punkt 6. 

Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia stawki jednostkowej dotacji 

przedmiotowej – druk nr 938/23. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę 

Przewodniczącego Komisji Pana Marka Cieślaka. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 23 do protokołu.  

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Opinia pozytywna. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 24 do protokołu. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Czy są wystąpienia klubowe? Proszę o zgłoszenia. Nie widzę. Czy 

do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie widzę. 

Przechodzimy więc do głosowania uchwały w sprawie ustalenia stawki jednostkowej 

dotacji przedmiotowej – druk nr 938/23. Proszę o głosowanie.  

Za: 27, przeciw: 0, wstrzymało się: 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 25 do protokołu. 

Uchwała nr LX/918/23 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 grudnia 2023 r. w 

sprawie ustalenia stawki jednostkowej dotacji przedmiotowej stanowi załącznik nr 26 

do protokołu. 
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Punkt 7. 

Podjęcie uchwały w sprawie uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 

2024 rok. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Przypominam, że projekt budżetu został zamieszczony w systemie 

radni.info. Prace nad analizą projektu budżetu były prowadzone w komisjach. O 

przedstawienie projektu uchwały budżetowej na 2024 rok proszę Pana Marcina 

Jabłońskiego – Marszałka Województwa Lubuskiego. Zapraszam Panie Marszałku. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 27 do protokołu.  

Marszałek Województwa Lubuskiego Marcin Artur Jabłoński: Dziękuję bardzo. 

Panie Przewodniczący, Wysoki Sejmiku, z przyjemnością w imieniu Zarządu 

przedstawię informację o projekcie budżetu na 2024 rok. Chciałem podziękować 

wszystkim Państwu za bardzo duże zaangażowanie podczas dyskusji o budżecie, 

tak było podczas posiedzeń komisji. Widzieliśmy sporą dociekliwość, 

zainteresowanie. Mam nadzieję, że udało się udzielić Państwu odpowiedzi na 

nurtujące Państwa Radnych pytania. Wydaję mi się, że ciekawy przebieg i ożywiona 

dyskusja miała miejsce także podczas spotkania radnych w trakcie szkolenia w 

miniony weekend z piątku na sobotę. Poświęciliśmy trochę czasu na to, żeby zgłębić 

różnego rodzaju niuanse, które też Państwa interesowały, staraliśmy się z Panią 

Skarbnik udzielić wyczerpujących odpowiedzi. A teraz w formie pewnego 

podsumowania przedstawię informację o przygotowanym projekcie budżetu na rok 

2024. Jeśli chodzi o poziom dochodów, jak widzicie Państwo, mamy tutaj pewien 

progres, to wynika oczywiście z różnych informacji, jakie są podstawą i stanowią 

założenia do konstrukcji przyszłorocznego budżetu. Więc mam nadzieję, że te 

prognozy się sprawdzą, a być może będą jeszcze korzystniejsze. Oczywiście też 

dodam przy tej okazji, że mamy świadomość, że przyszłoroczny budżet, to będzie 

budżet realizowany na przełomie dwóch kadencji, więc podchodziliśmy z dużą 

rozwagą i zdroworozsądkowym podejściem do konstruowania tego budżetu. Z 

nadzieją także, że nastąpią w otoczeniu zmiany, na które liczymy, zmiany wynikające 

z oczywistych efektów wyborów parlamentarnych. Wierzę w to ogromnie, że proces, 

który był kiedyś konsekwentnie realizowany, mianowicie proces decentralizacji 

finansów publicznych, powróci i będzie jedną z kluczowych kwestii na jaką zwracać 
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będzie uwagę nowy polski rząd, w ten sposób, by udział samorządów województw, w 

tym podziale dochodów państwa, był większy jak dotychczas. Uważamy, że 

samorządy doskonale sobie poradzą z podejmowaniem decyzji w sprawach 

ważnych, tak na poziomie gminy, powiatu, jak i województwa. I te algorytmy powinny 

przewidywać zdecydowanie bardziej szczodrobliwe dzielenie pieniędzy publicznych, 

które wprost powinny trafiać do samorządów, a nie dopiero w wyniku różnego rodzaju 

decyzji, programów, które są konstruowane z dużą, raz dynamiką, ale też i 

zagadkowością, jeśli chodzi o cele, jakie przyświecały im na początku. Ten algorytm 

pozwoliłby planować samorządom województw ich budżety, tworzyć konstrukcje, 

inżynierię finansową dla realizowania różnego rodzaju projektów i mam nadzieję, że 

takie zmiany będą niebawem odczuwalne. Jeśli chodzi o wydatki, te na 2023 rok 

opiewały na kwotę 1 mld 121 mln zł. Oczywiście macie Państwo świadomość, że 

wspieraliśmy się pieniędzmi, które miały być dźwignią dla różnego rodzaju procesów 

modernizacyjnych, inwestycyjnych. A ta ostrożność, zdrowy rozsądek, o którym 

mówiłem, na przełomie dwóch kadencji w przyszłym roku, powoduje, że 

zaplanowaliśmy wydatki na poziomie 1 mld 91,7 mln zł, z podziałem – slajdy 

pokazują podział na wydatki bieżące i wydatki majątkowe, wydaje mam się ta 

proporcja właściwa i powinna dawać świadectwo temu, że te finanse są w bardzo 

racjonalny sposób zaplanowane. To bardziej już takie szczegółowe informacje 

dotyczące różnych pozycji – porządkowany jest ten materiał i prezentacja według 

departamentów, które stanowią strukturę organizacyjną Urzędu Marszałkowskiego. 

To też powinno Państwu ułatwić i uczytelnić śledzenie tych informacji. Więc jeśli 

chodzi o rezerwę, to takie środki, które pozwalają nam na pewnego rodzaju 

elastyczność w przyszłym okresie – jak widzicie Państwo, rezerwa celowa i ogólna 

zaplanowane na względnie podobnym poziomie jak w latach ubiegłych. Mówiłem o 

zmianach, oczekiwaniach, przed chwilą. To pozwoli nam dynamicznie i elastycznie 

reagować na informacje, jakie do nas będą docierać. Deficyt – stan planowany na 

2023 rok, to chyba spora już kwota, też trzeba jej się z wrażliwością przyglądać. Ten 

sposób kształtowania budżetu nie może trwać wiecznie. Oczywiście musimy według 

pewnych cykli takich koniunkturalno-inwestycyjnych śledzić przebieg tej sinusoidy i 

coraz bardziej poważnie myśleć o spłacie zobowiązań, jakie już powstały po stronie 

samorządu województwa. Więc stan na początek 2023 roku, to 239 mln zł, a plan na 

2024 rok – blisko 178 mln zł i ten deficyt pokryty będzie z kredytu, który w tej chwili 
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planowany jest w wysokości 167,7 mln zł i z wolnych środków w wysokości 10 mln zł. 

Ten kredyt wobec tego, na początek tego roku, to plan 200 mln zł, na rok 2024 to 

186 mln zł. To są wciąż duże kwoty, ale mamy nadzieję, że te zmiany – wrócę do 

nich raz jeszcze – w otoczeniu, uruchomienie i pierwsze sygnały o tym, że pojawiają 

się w Polce środki z Krajowego Planu Odbudowy, pozwolą nam na wzięcie udziału w 

dużych projektach. Czasu na ich zrealizowanie jest coraz mniej, bo to tylko do końca 

2026 roku i wierzę, że pojawią się niebawem pierwsze sygnały, które mówić będą o 

tym na czym i w jakim zakresie polegać będzie rola samorządów województw w 

realizacji Krajowego Planu Odbudowy. Zadłużenie na koniec 2023 roku: 

przewidywane wykonanie 291,6 mln zł, plan na 2024 rok łącznie 452,8 mln zł – to z 

informacjami o poręczeniach i kosztach obsługi zadłużenia. Informacje, jakie 

otrzymaliśmy i te przewidywane dochody w przyszłym roku, na 2023 rok: z PIT-u 

przewidywano 36,1 mln zł. Na przyszły rok mamy podstawy, by prognozować te 

dochody w wysokości 49,6 mln zł. Z CIT-u – 225, 6 mln zł i plan na przyszły rok –  

289,5 mln zł. I tak, jak mówiłem, według tych departamentów, według struktury 

organizacyjnej Urzędu Marszałkowskiego, plany na rok przyszły: Departament 

Rozwoju i Innowacji, plany z bieżącego roku – 13,3 mln zł, w przyszłym roku 15,6 

mln zł. Te środki przeznaczone będą na tego typu zadania jak: dokapitalizowanie 

agencji, wsparcie kół naukowych, funkcjonowanie laboratoriów w ramach Centrum 

Badań Kosmicznych czy też kontynuację prowadzenia Sieci Punktów Informacyjnych 

Funduszy Europejskich. Będziemy chcieli wesprzeć Klaster Metalowy, projekt 

związany z regionami rewitalizacji, podwyższenie kapitału zakładowego Parku 

Technologii Kosmicznych i współpraca z jednostkami samorządu terytorialnego. To 

jest ten fundusz samorządowy, który zdecydowaliśmy się utrzymać. Mamy dużo 

swoich zadań, wydatków, ale świadomie chcemy się częścią tych pieniędzy 

podzielić. Jak praktyka wskazuje i doświadczenie uczy, te pieniądze są zazwyczaj 

wyższe niż te pierwotnie zaplanowane w funduszu samorządowym, bo pojawiają się 

różnego rodzaju inne – wynikające z dynamiki współczesnych czasów – działania, 

zadania i samorząd województwa często staje jako partner w realizacji tego typu 

zadań po stronie samorządów innych szczebli. Departament Ochrony Zdrowia: w 

2023 roku zaplanowaliśmy 146,5 mln złotych. Tymczasem plan na rok przyszły, to 

128,5 mln zł. Oczywiście również oczekujemy wielu ważnych informacji, dotyczących 

ochrony zdrowia i finansowania w przyszłym roku. To też był jeden z mocno 
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eksploatowanych wątków debaty publicznej przed wyborami. Już teraz mamy 

nadzieję, że część z tych zapowiedzi, związanych z dostrzeżeniem różnego rodzaju 

kłopotów, jakie pojawiają się w jednostkach ochrony zdrowia, będą mieć swój wynik 

w postaci lepszych algorytmów w procedurach, na podstawie których działalność 

szpitali jest finansowana. A w tych pieniądzach, o jakich przed chwilą mówiłem, 

zaplanowaliśmy szereg działań: przebudowa układu komunikacyjnego w Szpitalu w 

Gorzowie – ponad 33 mln zł. Podobne zadanie w Szpitalu Uniwersyteckim w Zielonej 

Górze – blisko 36 mln zł, dofinansowanie zakupów inwestycyjnych w Szpitalu 

Uniwersyteckim, podniesienie kapitału zakładowego w Szpitalu Wojewódzkim w 

Gorzowie, ale też i projekt związany z rewitalizacją zabytkowego parku przy pałacu w 

Zaborze. Chcielibyśmy także zmodernizować i adaptować obiekt basenu na terenie 

tego ośrodka w Zaborze, jak również będziemy kontynuować program stypendialny 

dla studentów kierunków lekarskich, pielęgniarstwa i położnictwa, a także psychologii 

klinicznej i psychoterapii. To jest program, którym możemy się chwalić. Niektóre 

województwa próbują realizować podobne programy. Zazwyczaj ich wielkość, 

wymiar, jest zdecydowanie mniejszy jak w wypadku województwa lubuskiego, ale też 

często słyszymy pozytywne głosy, związane z tymi efektywnymi zachętami dla 

studentów kierunków medycznych na terenie województwa. A wszystko to się 

wpisuje oczywiście w ogromne potrzeby i deficyty, które próbujemy usunąć tymi 

właśnie działaniami wspierającymi, zachęcającymi do podejmowania nauki. Dotacja 

dla uczelni kształcących studentów na kierunkach medycznych, to kolejny prawie 1 

mln zł. W ramach działań Departamentu Administracyjno-Gospodarczego w roku 

2023, zapisaliśmy w budżecie kwotę 125,3 mln zł. Podobna, ale nieco większa – 

126,9 na rok 2024. I oczywiście spora część tych pieniędzy to koszt wynagrodzeń, 

ale to doskonale wszyscy Państwo wiecie, że w ostatnim czasie mieliśmy do 

czynienia z bardzo dynamicznym zjawiskiem wzrostu wynagrodzeń. To zrozumiałe, 

bo ogromna inflacja, wzrost kosztów życia, drożyzna, powszechny problem próby 

dogonienia zwiększonego kosztu życia dla każdego z nas i jakiś proporcjonalny 

wzrost wynagrodzeń. Per saldo wraz ze wzrostem różnego rodzaju danin 

publicznych, podatkowych, stawek zdrowotnych, osiągnęło to poziom mocno 

odczuwalny, ale rozumiemy, że za wytężoną pracę – miejmy nadzieję, że powiązaną 

zawsze z efektami – trzeba pracownikom zapłacić. Było sporo negocjacji, dyskusji. 

Wspierały w tych działaniach, oczekujących na podwyżki pracowników, bardzo 
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mocno Związki Zawodowe. Osiągnięto kompromis, który dał rezultat w postaci kwot, 

jakie pokazałem przed chwilą. Oczywiście są różne mniejsze zadania. Widzicie 

Państwo – kontrola dostępu, licencje, ale też i chcemy kontynuować budowę tego 

wzorcowego budynku pasywnego. Nie mamy zbyt częstych kontaktów z 

Prezydentem Zielonej Góry, ale gdzieś widziałem go dzisiaj, bo to byłaby kolejna 

okazja, żeby zapytać czy już przygotowane i czy być może gotowe jest pozwolenie 

na budowę dla tego obiektu? Mam nadzieję, że w końcu uda się to zrobić, ale też 

chcę Państwu powiedzieć, że oczywiście będziemy poszukiwać możliwości 

związanych z pozyskaniem pieniędzy na budowę tego projektu. Nie tylko i do końca 

chcielibyśmy finansować go z budżetu województwa, ale po to, żeby utrzymać 

możliwość podjęcia tej realizacji, a przypomnę, że wyłoniony został wykonawca w 

wyniku przetargu, to stąd trzeba było odzwierciedlić ten stan rzeczy w konstrukcji 

budżetu województwa. Ale jeśliby ktoś z Państwa był uprzejmy przekazać nasze 

wciąż tlące się nadzieje Prezydentowi Zielonej Góry, że podpisze pozwolenie na 

budowę, co tak naprawdę już dawno chyba powinno było się stać, to będę wielce 

zobowiązany. Ładnie wygląda projekt. Budynek jest bezsprzecznie potrzebny i jak 

Państwo pamiętacie, pozwoliłby nam na pozyskanie sporej części kosztów jego 

realizacji z pieniędzy pomocy technicznej, bo przecież rozpoczynamy nową 

perspektywę, a docelowo stanowiłby majątek województwa, który by na zawsze tym 

majątkiem pozostał. To trochę obrazków. Liczyłem, że jakby przypomnimy Panu 

Prezydentowi, jak to wygląda, o co chodzi, na czym ma polegać, ale jako że sesje są 

relacjonowane na żywo, to być może ta informacja do Prezydenta Janusza 

Kubickiego dotrze. Departament Promocji i Strategii Marki: tu widzicie Państwo 

prognozę na rok 2023, podobna kwota na rok 2024. Różne obszary naszej 

aktywności w zakresie promocji i strategii, Obywatelskie Inicjatywy Młodzieżowe, 

promocja województwa poprzez działania kulturalne, sport, święta województwa. 

Promocja podczas wydarzeń kulturalnych, sportowych, turystycznych, podczas 

festiwali, koncertów, wydarzenia sportu zawodowego, bo chcielibyśmy wesprzeć 

kluby zawodowe, jakie są na naszym terenie, a mamy kilka klubów, które sobie 

świetnie radzą i są tymi ambasadorami naszego regionu, tak w skali kraju, jak i za 

granicą, których wspierać warto, bo promocja przez sport jest jedną z 

efektywniejszych form promocji regionu. Oczywiście tradycje winiarskie, też 

zauważyliście Państwo, że są uwzględnione. Lubuskie Centrum Informacyjne – 
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kwota ciut większa na rok przyszły. To wynika oczywiście z tych zmian, o których 

mówiłem: wzrost kosztów, inflacja i tak dalej. I chcielibyśmy w dalszym ciągu 

kontynuować wydawanie czasopism, informatora o tym wszystkim, co się dzieje w 

regionie. Mamy dobre sygnały zwrotne, informacje o tym, że mieszkańcy chętnie 

korzystają z tego źródła informacji. Jeśli okaże się, że będzie można robić to w inny 

sposób, równie efektywnie, będziemy się nad tym w przyszłości zastanawiać, ale po 

różnego rodzaju doświadczeniach z ostatnich lat uznaliśmy, że to jedyny sposób na 

docieranie z treściami, które polegają na faktach, do Lubuszan. Gabinet Zarządu: 

wydatki na podobnym poziomie jak w przyszłym roku. Różnego rodzaju działania 

informacyjne, które się wiążą z wykonywaniem funkcji organu wykonawczego. Myślę, 

że to nie jest jakaś duża kwota. Biuro Sejmiku: również skromnie i racjonalnie 

planujemy te wydatki w przyszłym roku na niezmienionym poziomie. Pewne koszty 

są znane, stałe i jak widzicie Państwo przekraczają znacznie kwotę miliona zł, jeśli 

chodzi o diety i delegacje, różnego rodzaju składki członkowskie, opłaty i działania 

związane z obowiązkiem upubliczniania naszych prac, jak choćby przebiegu sesji 

Sejmiku Województwa. Departament Rolnictwa – tymczasem nawet mniejsza kwota. 

Mam nadzieję, że wsparcie dla rolnictwa ze strony polskiego rządu będzie większe, 

wobec czego liczymy, że ta kwota będzie wystarczająca. Różnego rodzaju dotacje 

celowe na budowę i renowację zbiorników wodnych. Wiadomo, że mamy kłopot w 

lubuskim, w Polsce, na świecie z retencją, stąd też będziemy starali się wspierać te 

działania dotyczące retencji. Trwają, kończą się, już mówiliśmy o tym podczas 

spotkania radnych, prace związane z opracowaniem audytu krajobrazowego. To 

długi proces, skomplikowany, wykonywany w większości przez pracowników Urzędu 

Marszałkowskiego, ale finał jest blisko. Kolejne miesiące przyszłego roku powinny 

być zauważone też dla Państwa i zachęcam do udziału, bo odbędą się konsultacje 

różnego rodzaju, instytucjonalne, społeczne. Tak stanowi procedura tworzenia 

audytu. A wszystko to oczywiście z nadzieją na jeszcze większe i takie bardziej 

świadome przestrzeganie różnego rodzaju walorów krajobrazowo-przyrodniczych 

naszego województwa. Jesteśmy przekonani i zadowoleni z efektów działalności 

Lubuskiego Centrum Produktu Regionalnego. Chcielibyśmy nadal wspierać te 

produkty, poprzez organizowanie podobnych, jak w przeszłości, różnych kampanii 

wspierających tak producentów, jak i różnego rodzaju wytwory ich działalności. 

Mieliśmy wiele satysfakcji podczas rozmów, spotkań, mniejszych, większych, 



21 
 

szkoleń, wyjazdów związanych właśnie z upowszechnianiem wszystkiego, co się 

wiąże z produktami regionalnymi. Wydaje nam się, że to jest świetny pomysł na 

promocję, upowszechnianie różnego rodzaju tradycji, wartości, które przy okazji 

kultywacji pewnych tradycji są wzbogacane. Departament Środowiska: to też kwota 

raczej mniejsza, jak większa. Koszty potrzebne na różnego rodzaju utrzymywanie 

dokumentów, które muszą być na bieżąco aktualizowane, utrzymywane i stanowią 

bieżącą informację, jak na przykład Raport o stanie rzeki Odry, programy ochrony 

środowiska, związane z ochroną przed hałasem, gospodarka odpadami. Środki na to 

są przewidziane i zapewnione w budżecie. Departament Programów Rozwoju 

Obszarów Wiejskich: plan na przyszły rok jest nieco większy od tego na 2023 rok i 

będą te pieniądze przeznaczone na również różnego rodzaju działania, związane ze 

wsparciem terenów wiejskich, mniejszych miejscowości, w postaci takich działań jak 

Lubuska Odnowa Wsi, nawadnianie boisk piłkarskich czy też wsparcie szeroko 

pojętych działkowców. Infrastruktura Społeczna: tu widoczny wzrost nakładów w 

stosunku do roku 2023, łącznie w 2024 ponad 150 mln zł, z tego, jak widać, ogromna 

część, bo prawie 58 mln zł, na utrzymywanie, wsparcie, finansowanie kultury, spore 

nakłady na politykę społeczną, bo ponad 38 mln zł, ale też edukacja i sport – oba te 

obszary znacznie powyżej 20 mln zł. I także tutaj coś, z czego jesteśmy dumni, czym 

się chętnie chwalimy i wydaje się, że jest to działanie dosyć często podpatrywane, 

śledzone i nawet często kopiowane – to programy stypendialne, jakie utrzymujemy w 

województwie od kilku lat. Widać coraz większe zainteresowanie młodych ludzi i 

mamy nadzieję, że to będzie dla nich dużą motywacją do podejmowania jeszcze 

większych wysiłków, osiągania dobrych wyników w nauce, a później poszukiwania 

możliwości dla budowania bezpiecznej, stabilnej przyszłości na terenie województwa 

lubuskiego. Europejski Fundusz Społeczny: kwota 15 mln zł na przyszły rok, nieco 

mniejsza niż dotychczasowa. Departament Infrastruktury i Komunikacji – 

powiedziałbym najdroższy, najbardziej kosztowny departament. Widzicie Państwo, 

spory wzrost w stosunku do roku 2023, ponad 40 mln zł, bo w 2024 roku łączne 

nakłady osiągną kwotę ponad 263 mln zł, a wszystko to się wiąże z koniecznością 

sprostania wymogom czasu, wzrost kosztów, dotyczący w pierwszej kolejności 

organizacji przewozów kolejowych, które szacowane są na przyszły rok już w 

wysokości 136 mln zł. Przy okazji przypomnę, że kiedy zaczynaliśmy tę kadencję, 

było to około 50 mln zł, a pociągi po torach województwa lubuskiego robiły wówczas 
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około 2 900 000 km, a  dzisiaj zbliżamy się do 4,5 mln km. To ogromny wzrost tej 

pracy przewozowej. Wszystko to oczywiście spowodowało pewnego rodzaju 

perturbacje, o których rozmawialiśmy, związane z utrzymaniem taboru szynowego. 

Spółka kolejowa, która podpisała z nami umowę, nie do końca oczywiście dała sobie 

z tym radę, ale też informowaliśmy Państwa, że podejmujemy działania, by ten Plan 

naprawczy doprowadził do ustabilizowania sytuacji w zakresie przewozów 

kolejowych i wierzymy, że ten cel niebawem osiągniemy. Więc też przy okazji 

informuję Państwa – mam nadzieję, że Państwo to zauważyliście – że osiągnęliśmy 

porozumienie – mówiliśmy o tym na ostatniej sesji – z województwem dolnośląskim i 

ten spór zakończył się kompromisem, według scenariusza, jaki sami 

zaproponowaliśmy już kilka miesięcy temu. Szkoda, że nie udało się zrobić tego od 

razu, niemniej jednak przyjęto naszą propozycję i wierzymy, że być może na 

przełomie stycznia/lutego powrócą pociągi regionalne na trasie Zielona Góra-

Wrocław. Ten kompromis polega na tym, że 8 z 12 połączeń realizować będą Koleje 

Dolnośląskie, a 4 z 12 nadal Polregio. Miało to znaczenie, jeśli chodzi o wymiar 

finansowy, konsekwencje finansowe, tego typu zmiany. Stąd też cieszę się, że 

kompromis został wydyskutowany i mam nadzieję, że Państwo zechcą przyjąć dzisiaj 

projekt uchwały, który jest niezbędny, aby to się zmaterializowało. Raz jeszcze 

dodam, że Dolny Śląsk 4 dni temu taką umowę przyjął. Kolejne ponad 36 mln zł, to 

utrzymanie tych pojazdów. To też jest coś, co niezwykle szybko, niezwykle 

dynamicznie rośnie. O ile w roku 2023 było to ponad 23 mln zł, to na rok 2024 

potrzeba już ponad 36 mln zł. Chcemy oczywiście nadal rozwijać wszystko, co się 

wiąże z lotniskiem regionalnym. Mam nadzieję, że Państwo zauważyliście, że te 

procentowe, liczbowe wzrosty liczby pasażerów, którzy korzystają z naszego 

lotniska, są zazwyczaj określane jako spektakularne. Mam nadzieję, że ten cały cykl 

wieloletnich działań i wysiłków, doprowadzi do tego, że uda nam się za jakiś 

przewidywalny czas zbudować nowy terminal i w dalszym ciągu będziemy chcieć 

kontynuować rozwój naszego portu lotniczego. A tytułem komentarza dodam, że 

promocja, rozwijanie wszystkiego, co się wiąże z lotniskiem regionalnym, nie dzieje 

się zamiast wspierania i wykonywania zadań związanych z innego rodzaju 

transportem publicznym, w tym zwłaszcza z przewozami kolejowymi, bo jak przed 

chwilą mówiłem i widzicie to Państwo na tym slajdzie, wzrost tych nakładów jest 

ogromny. Jesteśmy przekonani, że dostępność komunikacyjna, atrakcyjność 
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komunikacyjna naszego regionu, jest jednym z największych atutów, który 

powinniśmy wzmacniać i robić wszystko, żeby województwo lubuskie było atrakcyjne 

dla inwestorów, ludzi, którzy w regionie mieszkają, żeby zechcieli tutaj zostać, nie 

opuszczali tego województwa. Depopulacja jest pewnego rodzaju pojęciem, które 

powinniśmy wszyscy bardzo bacznie obserwować i robić ile w naszej mocy, żeby 

ubytek liczby mieszkańców powstrzymać, a jeśli nakłady inwestycyjne w 

województwie będą większe – a wbrew temu, co często można było usłyszeć w 

ostatnim czasie, wcale aż takie wielkie nie były – to będziemy mogli dopiero wtedy 

patrzeć z wiarą i nadzieją w przyszłość. Oczywiście też wspieramy rozwój połączeń 

autobusowych. To takie, które obsługują tereny postrzegane i opisywane często jako 

obszar wykluczony komunikacyjnie – ani w krótkim czasie, a w niektórych miejscach 

nawet w bardzo odległej przyszłości, nie będzie możliwe doprowadzenie połączeń 

kolejowych. Stąd też robimy wszystko, wiemy, rozumiemy, że połączenia 

autobusowe są jedyną możliwością dla wielu osób by korzystać z różnego rodzaju 

usług publicznych. Zarząd Dróg Wojewódzkich to też oczywiście jakby działanie 

równoległe, znowu – nie zamiast przewozów kolejowych, nie zamiast przewozów 

lotniczych, tylko równoległy proces. Wiem, że infrastruktura drogowa jest wciąż 

bardzo ważna. Świadczy o tym choćby proporcja składanych przez Państwa 

Radnych interpelacji, z których zdecydowana chyba większość dotyczy właśnie 

bezpieczeństwa, poprawy jakości infrastruktury drogowej. Stąd wzrost nakładów w 

stosunku do roku 2023 o sporą kwotę. Na 2024 zaplanowaliśmy ponad 277 mln zł, w 

tym ponad 170, prawie 171 mln zł na inwestycje. Tutaj przykłady tych 

najistotniejszych, w których bierzemy udział, realizujemy z różnego rodzaju środków. 

Całość powoduje, że łączna wartość tych nakładów inwestycyjnych na infrastrukturę 

drogową wygląda myślę, że dobrze. Trudno byłoby nam zarzucić, że nie rozumiemy 

tych potrzeb i nie podejmujemy działań związanych z unowocześnianiem. Biuro 

Projektów Własnych i Społeczeństwa Informacyjnego: to plany na przyszły rok. 

Oczywiście to wynika ze stanu realizacji różnych projektów, które kończą się w tym 

roku, bo były realizowane z funduszy unijnych, stąd w przyszłym roku, to mam 

nadzieję – tak patrzę, widzę Dyrektora Biura – pewnego rodzaju przygotowania i 

przedbiegi do kolejnych śmiałych projektów w tym obszarze, które mam nadzieję 

będziemy realizować. Teraz kończymy to, co się wiąże z rewitalizacją budynku, w 

którym powstanie Lubuskie Centrum Kompetencji Cyfrowych i Usług Wspólnych. I 
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mam nadzieję, że to będzie nowa instytucja, która odciśnie swoje piętno na 

ucyfrawianiu wszystkiego, co związane z różnego rodzaju usługami publicznymi w 

naszym regionie. To jest obiekt, który jest w tej chwili realizowany. Myślę, że może 

przyroda jeszcze nie jest taka ładna, na pewno nie w tej chwili, ale obiekt już zaczyna 

rzeczywiście dobrze wyglądać i chciałbym, żeby może jedna z ostatnich sesji czy 

jakiś spotkań radnych tej kadencji odbyło się już w tym obiekcie. Wtedy będzie 

można pokazać go i opowiedzieć o tym, jakie cele wpisujemy w statut tej instytucji, 

która moim zdaniem jest niezwykle istotna we współczesnych czasach, a zwłaszcza 

w tym okresie, kiedy mamy doświadczenia wynikające z pandemii tego okresu, kiedy 

zmuszeni byliśmy funkcjonować zdalnie, cyfrowo – potrzebujemy wzmocnić te 

zasoby teleinformatyczne. Departament Instytucji Zarządzającej: pewien wzrost, na 

przyszły rok 41 mln zł. Biuro Współpracy Zagranicznej – jesteśmy regionem 

granicznym, transgranicznym. Chcemy inwestować i cieszymy się ze współpracy z 

naszymi sąsiadami, ale także chcemy wspierać potrzebujących w Ukrainie, stąd 

wpisaliśmy do budżetu kwotę 500 tys. zł, która w symboliczny sposób będzie 

pokazywać, jak rozumiemy problemy współczesnego świata i że to, co się dzieje w 

Ukrainie, powinno być też odzwierciedlone w zapisach budżetowych i chcielibyśmy 

też w wymierny sposób, różnego rodzaju działaniami, wspierać ten walczący z 

najeźdźcą kraj. Europejskie Ugrupowanie Współpracy Terytorialnej: to też ciekawy 

projekt związany z Geoparkiem Łuk Mużakowa, na naszej granicy z Saksonią. 

Miałem ostatnio przyjemność rozmawiać o tym z Premierem Kretschmer'em, 

Premierem Saksonii. Też wiąże, ze zintensyfikowaniem działalności w zakresie 

wspólnego wykorzystania po obu stronach tego potencjału Geoparku i powstaniem 

tego EUWT, duże nadzieje. Mam nadzieję, że będziemy dobrym partnerem dla 

naszego silnego sąsiada z Saksonii. Myślę, że warto inwestować w dobre relacje z 

Saksonią. To jeden z najlepiej rozwijających się landów byłych Niemiec Wschodnich. 

Cieszę się, że jesteśmy postrzegani przez Saksonię jako partner i budzimy 

zainteresowanie i jakby te kontakty w ostatnim czasie mocno się ożywiły. 

Departament Geodezji, Gospodarki Nieruchomościami: podobna kwota. Różnego 

rodzaju działania, które pozwolą nam utrzymywać wysoką jakość usług 

świadczonych na potrzeby wielu interesariuszy, którzy sięgają do różnego rodzaju 

zbiorów danych, dokumentacji, ale też wspieramy różnego rodzaju prace 

konserwatorskie. To także na tym slajdzie tutaj widać. Budżet obywatelski: kwoty na 
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różnego rodzaju inicjatywy lokalne, samorządowe, budżety obywatelskie, inicjatywy 

senioralne, odnowy wsi, dla działkowców, stypendia lekarskie, wciąż zapisane jest 

finansowanie in vitro. Zobaczymy, jaki kształt przybiorą przepisy, wynikające z 

wejścia w życie nowej ustawy. Jeżeli te pieniądze nie będą niezbędne, będziemy 

zastanawiać się nad ich przeznaczeniem. Być może jednak warto, aby to tymczasem 

pozostało, bo wspominałem wcześniej o depopulacji, ale też i zapotrzebowanie na 

różnego rodzaju formy wsparcia dla osób, które chciałyby mieć dzieci, powinny być 

widoczne w działalności publicznej. Chcielibyśmy, żeby to był taki sygnał do 

wszystkich, że Województwo Lubuskie chciałoby wspierać w wymierny sposób 

lubuskie rodziny. Oczywiście „Lubuskie talenty” – też o tym wcześniej wspominałem. 

Reasumując: budżet przygotowaliśmy w sposób wyważony, odpowiedzialny, z tymi 

założeniami, o których mówiłem na początku. Będziemy wdzięczni Państwu za 

wsparcie tego budżetu. Mam nadzieję, że większość pytań, wątpliwości – a duża 

była, jak mówiłem, Państwa dociekliwość –  została zaspokojona podczas prac 

komisji, podczas ostatniego spotkania z piątku na sobotę, ale oczywiście jesteśmy do 

Państwa dyspozycji, gdyby potrzebne były jeszcze jakieś dodatkowe informacje. 

Bardzo dziękuję. 

Przedstawiona informacja stanowi załącznik nr 28 do protokołu. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję Panie Marszałku. Szanowni Państwo, w tej chwili mała 

pauza. Serdecznie witam harcerzy Związku Harcerstwa Polskiego Hufca Zielona 

Góra, którzy – jak co roku – przynieśli do nas Betlejemskie Światełko. Zapraszam tu 

do nas. Proszę Pana Przewodniczącego Sejmiku o przejęcie światełka – znaku 

pokoju. Jesteśmy w okresie tuż przed Świętami, kontynuujemy tradycję. 

Przedstawicielka harcerzy Związku Harcerstwa Polskiego Hufca Zielona Góra 

odczytuje życzenia od lubuskich harcerzy. Harcerze przekazują Betlejemskie Światło 

Pokoju na ręce Wacława Jana Maciuszonka – Przewodniczącego Sejmiku 

Województwa Lubuskiego. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek:  

Dziękujemy harcerzom. Myślę, że w imieniu wszystkich radnych przekazuję im 
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najlepsze życzenia na te Święta Bożego Narodzenia. Wydaje się, że Światełko 

Pokoju zawsze jest aktualne, zawsze jest niezwykle potrzebne. Dziękuję bardzo.  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękujemy harcerzom. Również przekazujemy podziękowanie  

i życzenia jak najlepsze. Przechodzimy do dalszego procedowania budżetu. O 

odczytanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej o projekcie uchwały budżetowej 

poproszę Wiceprzewodniczącego Sejmiku Pana Jerzego Wierchowicza. Są to dwie 

uchwały. Jedna dotycząca uchwały budżetowej, druga dotycząca możliwości 

sfinansowania deficytu ustalonego w projekcie uchwały. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz 

przedstawia uchwałę nr 694/2023 Składu Orzekającego Regionalnej Izby 

Obrachunkowej w Zielonej Górze z dnia 12 grudnia 2023 r. w sprawie opinii o 

przedłożonym przez Zarząd Województwa Lubuskiego projekcie uchwały w sprawie 

uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na rok 2024 oraz uchwałę nr 

696/2023 Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze z 

dnia 12 grudnia 2023 r. w sprawie wydania opinii dotyczącej możliwości 

sfinansowania deficytu ustalonego w projekcie uchwały w sprawie uchwały 

budżetowej Województwa Lubuskiego na rok 2024. 

Uchwała nr 694/2023 (pozytywna) stanowi załącznik nr 29 do protokołu. 

Uchwała nr 696/2023 (pozytywna) stanowi załącznik nr 30 do protokołu. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Proszę Państwa, na portalu radni.info obie te uchwały 

Składu Orzekającego są zawarte. Są to uchwały pozytywnie opiniujące uchwałę 

budżetową oraz możliwość sfinansowania deficytu. Przechodzimy do przedstawienia 

stanowisk klubów radnych. Proszę uprzejmie o zgłoszenia. Czy są stanowiska, 

wystąpienia klubów radnych? Zgłasza się Pani Małgorzata Gośniowska-Kola. Proszę 

bardzo. 

Przewodnicząca Klubu Radnych Prawo i Sprawiedliwość Małgorzata Barbara 

Gośniowska-Kola: Bardzo dziękuję. Szanowny Panie Przewodniczący, Panie 

Marszałku, jest dzisiaj niezwykle ważna sesja, związana z wydatkowaniem 

publicznych pieniędzy i z budżetem na rok 2024. Wszyscy radni z troską pochylamy 
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się nad tym budżetem i nad informacjami. I w tym miejscu chcę podziękować Pani 

Skarbnik za to, że wyczerpująco udzielała nam odpowiedzi na zadawane pytania 

podczas komisji, w których braliśmy udział i jednocześnie pozwolę sobie się odnieść 

do tej uchwały. W związku z tym, że Pan Marszałek dostrzega zmiany w otoczeniu, 

które będą miały – według jego zdania – wpływ na kondycję naszych finansów, 

Województwa Lubuskiego, to ja bardzo bym chciała – przejdę za chwilę do 

szczegółów – wskazać na czym ta troska winna polegać, jeżeli chodzi o dbałość 

budżetu naszego województwa. I tak, jeżeli chodzi o wydatki publiczne, które mogą 

być ponoszone na cele i w wysokościach ustalonych w uchwale budżetowej i w 

planie finansowym, przede wszystkim powinna przyświecać celowość i oszczędność, 

uzyskanie najlepszych efektów z danych nakładów, optymalny dobór metod i 

środków służących osiągnięciu założonych celów. W związku z tym chciałabym 

zauważyć, że ponieważ nasze dochody w kwocie ponad 913 mln zł są wyższe niż te, 

które w roku były ubiegłym o około 30 mln zł, to proszę zauważyć, że przede 

wszystkim znaczącą i najważniejszą podstawą w tych dochodach są udziały w 

podatkach: z PIT-ów i CIT-ów. I tutaj niezwykle ważna informacja dlatego, że te 

dochody z PIT-ów i CIT-ów na rok 2024, będą wyższe niż w roku 2023 i to znacząco. 

Bardzo istotnym jest zwrócenie uwagi na to, że te dochody wzrastają – jeżeli chodzi 

o PIT-y, to około 13 mln zł, jeżeli chodzi o podatek z CIT-ów o 63 mln zł. I trzeba 

wrócić do istotnej informacji, że te dochody rosną, pomimo tego, że rząd Pana 

Premiera Mateusza Morawieckiego znacząco obniżył podatki. Jeżeli chodzi o deficyt, 

który wynosi 177 mln zł planowany, on spada w stosunku do roku ubiegłego o około 

50 mln zł. Założenie jednak deficytu przejściowego jest cały czas stałe i wynosi 20 

mln zł. Obsługa długu, to jest także 20 mln zł i co istotne – zobowiązania ogółem w 

roku 2024 będą wynosiły ponad 47 mln zł. Kredyt w kwocie 186 mln zł – ja rozumiem, 

że on może być jeszcze potraktowany z jakąś elastycznością w zależności od 

potrzeb – jednak to jest bardzo duża kwota. Jeżeli chodzi o deficyt, to wynosić będzie 

167 mln zł, a zobowiązania wobec zaciągniętych długów i kredytów – około 18 mln zł. 

Jednak istotną informacją także, jeżeli chcemy zwracać uwagę na to, jak historycznie 

się kształtuje nasz budżet, trzeba byłoby sięgnąć do WPF-u. I jednak 

niedopuszczalnym jest, jeżeli spojrzymy na to, jaki stosunek będzie panował spłaty 

zobowiązań – procentowy – do dochodów. W roku 2023 ten stosunek procentowy 

kwoty długu do dochodów wynosi 51%, ale w roku 2024, to będzie już 67%, w 2026 
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– 76%, a w 2027 – 71%. Zatem informacja taka, że czujemy się zadowoleni i pewni 

co do tego, jaką politykę finansową prowadzimy, jest absolutnie nieuzasadniona. 

Chcę także powiedzieć o tych kwestiach, które tak ogólnikowo tutaj wyglądają, że 

cieszymy się z ożywienia kontaktów z partnerami – ja myślę, że ono były stałe. 

Przecież Pani Marszałek nie zaniedbywała tego obszaru i te nasze sąsiedzkie, dobre 

stosunki były cały czas ożywione. Jeżeli chodzi o celowość, to pozwolę sobie podać 

jeden przykład, chociaż jeszcze wrócę do tego, że nie wiem, w jaki sposób jest ta 

uchwała przygotowywana czy przygotowana, dlatego, że dla mnie ona jest niespójna. 

W planie budżetowym na rok 2024, kierowanym do Zarządu Dróg Wojewódzkich – to 

się będę do Pana Dyrektora zwracała o odpowiedź – jest wpisany zakup samochodu 

elektrycznego. Jest kwota 1,5 mln zł założona na zakupy urządzeń, które mają być 

do dyspozycji departamentu. Tymczasem ja 12 grudnia zapytałam o to Państwa w 

interpelacji i otrzymałam odpowiedź, że żadne zakupy dotyczące samochodów 

elektrycznych w roku 2024 nie są przewidziane. Wobec tego pytam: która uchwała 

budżetowa jest właściwa? Czy ona jest spójna z odpowiedziami na interpelacje czy 

nie? Taką otrzymałam odpowiedź. I jeżeli chodzi o wydatki, które mają być celowe i 

uzasadnione, to sztandarowym przykładem są środki, które Państwo kierujecie do 

Lubuskiego Centrum Informacyjnego. I tu, jako przykład, pozwolę sobie też poprosić 

Państwa o zerknięcie. To jest ważna lektura jednak. Ja często zerkam na to, w jaki 

sposób radni wszystkich klubów – o co pytają w ramach swoich kompetencji i skąd 

pochodzą – troszczą się o to, żeby nasz region się rozwijał. Więc zachęcam do tego, 

żeby zwrócić uwagę na czasopismo "Region – Nasza Lubuska", Departament LCI. I 

tutaj pozwolę sobie na zacytowanie tego rodzaju informacji: jeżeli chodzi o nakład 

papierowego pisma "Nasza Lubuska", w ramach tych działań promocyjnych w roku 

2021 koszt na to papierowe czasopismo wynosił 200 tys. zł, a nakład wynosił 70 tys. 

egzemplarzy. W roku 2022 – z 200 tys. wzrósł do 711 tys. zł przy 85 tys. 

egzemplarzy, jeżeli chodzi o nakład. W 2023 roku koszt to jest 966 tys. zł – blisko 

milion, nakład 85 tys., na tym samym poziomie. W roku 2024 – koszt przewidziany na 

to czasopismo, to jest 1,110 mln zł. Oczywiście do tego dochodzą jeszcze wydatki na 

funkcjonowanie tego biura. I tak w 2020 roku to jest 562 tys. zł, w 2021 – 1,7 mln zł, 

w 2022 – 2,8 mln zł. Jaka będzie kwota w 2023 roku, dowiemy się po wykonaniu 

uchwały budżetowej. A w roku 2024 to jest 1,760 mln zł. Jeżeli sobie to 

podsumujemy, łatwo można dostrzec, z jaką oszczędnością mamy tu do czynienia. I 
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przy tych informacjach ze strony Pana Marszałka o tym, że powinniśmy nakłady 

zwiększać na informatyzację, na to, że będziemy się rozwijać – to jest zresztą 

zapisane w uchwale budżetowej – na start-up’y, na platformę informacyjną, nie 

przemawia to myślę – do wszystkich radnych kieruję takie pytanie – taka informacja, 

co do celowości takich nakładów na czasopismo w formie papierowej, przy 

dostępności mediów społecznościowych. Trudno to jakkolwiek uzasadnić z rozwojem 

województwa. Myślę, że w toku dyskusji wszyscy radni zabiorą głos. Ja tylko 

zwracam uwagę na podstawowe informacje o sytuacji finansowej województwa. 

Zwrócę jeszcze uwagę na to, że zapytałam, ale jeszcze jest czas oczywiście na 

otrzymanie odpowiedzi, jeżeli chodzi o budynek pasywny. Te 20 mln zł, to są czyste 

pieniądze z naszego budżetu. Nie ma rozumiem w tej chwili żadnego założenia, 

jeżeli chodzi o wsparcie z funduszy europejskich. Podtrzymuję negatywne opinie i 

moje zdanie na temat budowy tego budynku. Nie ma na to żadnego uzasadnienia w 

chwili obecnej. A gdyby taką troską Zarząd, który od wielu, wielu lat kieruje tym 

województwem, kierował się dużo wcześniej, to nie wynajmowałby powierzchni – nie 

ma już dzisiaj z nami Pana Senatora Dowhana – od osoby, która pełniła ważne 

funkcje i pełni je nadal w naszym województwie, a swój prywatny budynek 

udostępniała na cele Urzędu Marszałkowskiego. Więc takie budynki, gdybyście 

Państwo wcześniej chcieli budować, to z pewnością byłoby zasadne, ale rozumiem, 

że czas przewidziany był na innego rodzaju działania, wspierające kolegów. Nie 

wiem na czym ma polegać też etap pierwszy budowy tego budynku. Panie 

Marszałku, to zakrawa na brak powagi. Przed godziną tutaj był Pan Prezydent 

Kubicki. Należało się zwrócić bezpośrednio do niego w trakcie rozmowy, żeby 

omówić takie sprawy, które w tej chwili są ciągle podsycane emocjami politycznymi. 

Szukanie tu pośrednictwa radnych – nie rozumiem tej roli. Dziękuję bardzo. Klub 

Prawa i Sprawiedliwości z pewnością za taką rozrzutnością, brakiem celowości – nie 

zagłosuje nad taką uchwałą budżetową. Dziękuję. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Zgłosiła się Pani Anna Chinalska – Klub PSL-u. Proszę 

bardzo. 

Sekretarz Klubu Radnych Polskie Stronnictwo Ludowe Anna Chinalska: 

Dziękuję bardzo. Szanowny Panie Przewodniczący, Panie Marszałku, Wysoka Rado, 
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Szanowni Goście, Klub Radnych Polskiego Stronnictwa Ludowego zapoznał się z 

projektem uchwały budżetowej, przedstawionej nam przez Zarząd Województwa 

Lubuskiego na 2024 rok i chciałabym odnieść się w imieniu naszego klubu radnych 

do projektu uchwały budżetowej na przyszły rok. Jednocześnie dziękujemy Pani 

Skarbnik, całemu departamentowi za przedstawienie budżetu bardzo poglądowo, za 

pomocą wykresu kołowego, a nie tylko samych suchych tabelek i przedstawienie 

najważniejszych inwestycji, takich znaczących dla naszego budżetu w tym roku. 

Porównując budżet, w wydatkach, ubiegłoroczny do roku bieżącego, to widzimy, że w 

tym roku wydatki będą mniejsze o prawie 30 mln zł i wyniosą 1 mld 091 mln zł. I tak, 

jak tradycyjnie co roku, w tych działach mamy największe wydatki, a mianowicie 

największe wydatki proponowane są w dziale Transport i łączność i to jest ponad 470 

mln zł. Widzimy tu zwiększenie o 91 mln zł w stosunku do roku jeszcze trwającego, 

ale rozumiemy celowość tych wydatków, bo te wydatki w tym dziale Transport i 

łączność mają na celu zwiększenie komfortu podróżujących, zwiększenie 

bezpieczeństwa podróżujących i – co jest ważne – zwiększenie dostępności 

komunikacyjnej Lubuszan. Musimy pamiętać, że 50% z nas mieszka na prowincji, na 

wsi lub w małych miastach, dlatego też tak ważne jest inwestowanie w dział 

Transport i łączność. I tutaj lokalny transport zbiorowy będzie prowadzony, będzie 

budowa obwodnicy Nowej Soli i Drezdenka – z takich dużych inwestycji. Nowy most 

powstanie na rzece Noteć w miejscowości Gościmiec. Będzie wybudowany wiadukt 

nad linią kolejową w Nowogrodzie Bobrzańskim i bardzo ważne są odnowy 

dywanikowe, jak wiemy – sami się często, jako radni, dopominamy, bo widzimy 

dziury w drogach wojewódzkich i trzeba je uzupełnić. I na te odnowy dywanikowe 

będzie przeznaczone 14 mln zł. Dla Powiatu Międzyrzeckiego będzie wsparcie, bo 

na budowę obwodnicy Trzciela przewidziane jest na ten rok 5 mln zł. Jesteśmy 

zadowoleni wszyscy w naszym klubie z planowanego rozpoczęcia budowy 

obwodnicy wraz z rozbudową drogi wojewódzkiej 276 w Świebodzinie. W dziale 

Administracja publiczna, wydatki w wysokości ponad 244 mln zł, będą mniejsze niż w 

bieżącym roku o ponad 32 mln zł. I tutaj musimy zwrócić uwagę na wysokie, około 

10% wydatki – w całym budżecie jakby patrząc – w dziale Ochrona zdrowia. Tutaj jak 

wiemy, są ważne inwestycje. Pan Marszałek je przytaczał: dalsza rozbudowa 

naszych szpitali dwóch – uniwersyteckiego i gorzowskiego, ale i wsparcie innych 

jednostek, zakupy inwestycyjne. Po pandemii jest olbrzymi dług zdrowotny i poprawa 
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jakości świadczonych usług w naszych szpitalach, poprawa dostępności także jest 

naprawdę bardzo ważna. Dodam jeszcze, że warto inwestować w nasze jednostki i 

pilnować wydatków, reżimu finansowego, ponieważ nasze jednostki ochrony zdrowia, 

wszystkie, są jednostkami najmniej zadłużonymi w Polsce i musimy o tym głośno 

mówić i się chwalić tym sukcesem, że mamy tak dobrze rozwinięte szpitale. 

Oczywiście, nigdy nie ma tak dobrze, żeby nie mogło być lepiej. Przechodzę dalej i 

tutaj widzimy, że CIT rośnie w oczach, PIT też rośnie w związku ze wzrostem 

najniższej płacy. Pozytywnie oceniamy proponowane przez Zarząd Województwa 

programy, zwłaszcza programy współpracy z jednostkami samorządu terytorialnego. 

I te wszystkie konkursy, bo na pochwałę zasługują i Lubuska Baza Sportowa, 

nawadnianie boisk piłkarskich, budowa zbiorników też małej retencji wodnej w 

związku z suszą, jaką mamy latem czy zatrzymywanie tej wody, modernizacja dróg 

dojazdowych do pól, wsparcie Ochotniczych Straży Pożarnych, dotacja celowa na 

dofinansowanie inwestycji własnych samorządów. I teraz szansę mają, w tych 

programach wymienionych tutaj, miejscowości położone daleko od centrów, 

mniejsze. I one też mają szansę, realizując te inwestycje na rozwój. Pozytywnie 

oceniamy kontynuację działania Lubuska Odnowa Wsi, która cieszy się bardzo 

dużym zainteresowaniem organizacji pozarządowych, działających na terenach 

wiejskich. W budżecie znalazły się także środki na rzecz osób starszych, czyli 

Lubuskie Inicjatywy Senioralne oraz Inicjatywy Młodzieżowe. Grupa osób starszych 

stale się powiększa, patrząc na demografię, musimy inwestować też szczególnie w 

seniorów. Będzie kontynuacja programu „Działkowiec”, która jest oczekiwana przez 

środowiska oczywiście w Rodzinnych ogrodach działkowych. Ten budżet jest 

naprawdę prospołeczny. Jest to budżet proobywatelski, bowiem organizacje 

pozarządowe mogą skorzystać ze wsparcia przedsięwzięć sportowych, kierowanych 

do różnych grup wiekowych oraz do osób niepełnosprawnych w zakresie kultury 

fizycznej. Ważną naszą marką już jest dbanie o produkty regionalne. Mamy takie 

tutaj kampanie jak: "Wspieraj Lubuskich Producentów", "Kupuj lokalnie" czy cykl 

pokazów "Rarytas Lubuski w kuchni", cieszące się dużym powodzeniem i 

zainteresowaniem czy nawet warsztaty, jakie organizuje też właśnie takie kulinarne. 

Proszę Państwa, mamy się czym chwalić. Nasze produkty regionalne są znane i 

poszukiwane nie tylko w naszym województwie, ale i poza nim. Dotacja w wysokości 

1,3 mln zł na opiekę nad zabytkami pomoże ocalić kolejne zabytki w naszym 
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województwie, a naprawdę jest tyle co roku wniosków, że wiemy, że warto składać te 

wnioski, bo ciągle jeszcze mamy dużo zabytków, które trzeba odnowić. Inwestujemy 

w ludzi – nasz budżet właśnie, ten proobywatelski, inwestuje w ludzi i bardzo się 

cieszę, bo wspieramy studentów. I tu chciałabym bardzo pochwalić wsparcie 

stypendialne dla kierunku lekarskiego, pielęgniarskiego i położniczego, psychologii 

klinicznej i psychoterapii, ponieważ sami wiemy, że zajmujemy jedno z ostatnich 

miejsc w Polsce w liczbie lekarzy przypadającej na 10 tys. mieszkańców, dlatego 

takimi inicjatywami chcemy, żeby ci młodzi ludzie, kończący uczelnie, związali swoje 

życie zawodowe z naszym województwem lubuskim. Następna sprawa to jest bardzo 

piękny projekt „Lubuskie Talenty” – program stypendialny oraz „Lubuscy Zawodowcy” 

– program też stypendialny, czyli wszystkie grupy, jakby zawodowe i nie tylko, 

otrzymują stypendia, co jest naprawdę godne pochwały i oczywiście w ramach 

funduszy europejskich dla lubuskiego na 2021-2027. Jako Klub Polskiego 

Stronnictwa Ludowego wspieramy realizację inwestycji przebudowy stołówki wraz z 

zapleczem kuchennym w Wojewódzkim Ośrodku Sportu i Rekreacji w Drzonkowie. 

Spodziewamy się jeszcze innych działań Zarządu po uruchomieniu środków z 

Krajowego Programu Odbudowy, które będą w naszym regionie. I teraz sporym 

wydatkiem, na który musimy zwrócić uwagę, będzie opracowanie Planu gospodarki 

odpadami dla województwa lubuskiego. Plan gospodarki odpadami będziemy musieli 

wykonać na lata 2024-2030, ale tu liczymy na to, jako Klub PSL-u, że w tym zadaniu 

pomoże nam Wojewódzki Fundusz Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej. 

Zaproponowany przez Zarząd Województwa Lubuskiego na rok 2024 budżet – 

wiemy, że to jest trudny budżet – ale spełnia oczekiwania Klubu Radnych Polskiego 

Stronnictwa Ludowego i będziemy głosować za przyjęciem tego budżetu. Dziękuję 

bardzo.  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Kolejne wystąpienie klubowe, proszę Pani Radna Wioleta 

Haręźlak. 

Przewodnicząca Klubu Radnych Samorządowe Lubuskie Wioleta Haręźlak: 

Dziękuję bardzo. Panie Przewodniczący, Panie Marszałku, Koleżanki i Koledzy 

Radni, Klub Samorządowe Lubuskie po zapoznaniu się z projektem uchwały 

budżetowej Województwa Lubuskiego na 2024 rok i szczegółowej analizie 
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dochodów, jak i wydatków, z satysfakcją odnotowuje między innymi: wzrost 

dochodów od osób pracujących, osób fizycznych i innych jednostek 

nieposiadających osobowości prawnej, wzrost dochodów w ochronie zdrowia. 

Przekłada się to oczywiście na dochody Województwa Lubuskiego, które są 

szacowane na poziomie ponad 913 mln zł, a wydatki ponad miliard, co w 

konsekwencji skutkować będzie deficytem w wysokości ponad 167 mln zł. Po stronie 

wydatków Transport i łączność podkreślić należy, że wydatki na infrastrukturę 

kolejową wzrosną. To bardzo cieszy w świetle ostatniego kryzysu kolejowego, 

którego doświadczaliśmy. Natomiast te środki nie rozwiążą problemu, bo nie są one 

jedynym i głównym powodem zapaści kolejowej w naszym województwie. Źle 

oceniamy zakup usług związanych z promocją w kwocie 2,3 mln zł z przeznaczeniem 

między innymi na organizację różnego rodzaju eventów. Klub Samorządowe 

Lubuskie przeciwny jest wydatkom na "Naszą Lubuską - Region". Wydawnictwo jest 

zarezerwowane na potrzebę promocji polityków jednej strony sceny politycznej, a 

finansowane ze środków budżetu. Cieszy fakt, że po latach starań w budżecie na 

2024 rok, znalazły się środki na realizację zgłoszonych przez naszych radnych 

zadań. Warto podkreślić, że budżet na 2024 rok z wydatkami przekraczającymi 

miliard złotych, jest budżetem bardzo umiarkowanie prorozwojowym i nie uwzględnia 

zgłaszanych latami potrzeb mieszkańców naszego województwa. Szanowni 

Państwo, Klub Samorządowy Lubuskie nie jest klubem partyjnym, nie ma dyscypliny 

głosowania, a w kwestiach szczegółowych zapisów budżetu odniosą się członkowie 

naszego klubu. Dziękuję.  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Innych zgłoszeń nie widzę poza tym, że jest zgłoszenie 

Klubu Platformy Obywatelskiej. Szanowni Państwo, jest nowy czas, jest nowy rząd, 

wybrany przez wyborców, są nowe nadzieje, które będą spełnione. W czasie tej 

dyskusji niestety narracja koleżanek i kolegów Radnych z PiS-u widzę pozostała taka 

sama. Szkoda, bo na komisjach właściwie była bardzo merytoryczna dyskusja w 

wielu punktach. Usłyszałem – i muszę to powiedzieć, bo mnie to bardzo oburzyło – 

przedstawiając opinię Klubu PiS, Pani Przewodnicząca powiedziała o takiej zasadzie, 

która powinna obowiązywać przy konstrukcji budżetu – zasada celowości i 

oszczędności. I mówi to przedstawicielka PiS-u. Wybaczcie, ale ja nie mogę na to nie 

zareagować, bo niestety – przynajmniej ja, nie wiem, jak Państwo – widziałem przez 
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ostatnie lata napychanie kieszeni sobie i zaprzyjaźnionym fundacjom, 

stowarzyszeniom, jakieś dziwne budynki przekazywane, inne rzeczy i w tym 

kontekście mówienie o celowości i oszczędności, to jest jakaś kpina. Mówimy o 

poważnych rzeczach, o budżecie, więc nie możemy się śmiać, tylko pozwolę to sobie 

zauważyć. Niedawno tu czytałem o zakupie 155 samochodów, a tu słyszymy jeden, 

który zresztą nie doszedł do skutku, jest jakimś problemem, ale takie bizantyjskie 

zakupy centralne takim Bizancjum nie są – w żadnym wypadku. Smutna taka 

informacja też o budżecie. Tak usłyszałem, możecie to Państwo sprawdzić: po 2 

tygodniach pracy okazuje się, że konto w Kancelarii Premiera wyczyścili do czysta. 

Brakuje, proszę Państwa, 3 mln zł! 3 mln zł brakuje, żeby zamknąć rok budżetowy. I 

Państwo mówicie o celowości i o oszczędności. Przykro. (głosy z sali) Ja nie 

przeszkadzałem, proszę pozwolić mi zabrać głos. Mieliście Państwo okazję – 

powiedzieliście to, co powiedzieliście. Jeżeli chodzi bezpośrednio o nasz budżet, 

dochody – tak, tu słyszałem CIT, PIT – ok. Ale do czego właściwie dochodzimy? 

913,9 tam z kawałkiem, miliona. Tylko, proszę Państwa, ten budżet, zauważmy, po 

stronie dochodowej jest o 3,5% wyższy niż dochody w poprzednim roku, a bierzmy 

pod uwagę, że w tym ostatnim roku, w roku, który jeszcze się przecież dopiero 

kończy, inflacja zżerała wszystko. Przypomnijmy sobie: styczeń – 17%, luty – 18%, 

16% w marcu, by dziś było to 6,6%. Czyli dochody nasze niestety są małe. Musimy 

bardzo, ale to bardzo oszczędnie gospodarzyć. Od razu, mówiąc ogólnie o budżecie, 

tutaj wspomniane też było o zadłużeniu. Proszę Państwa, w tamtym roku 

zakładaliśmy kredyt blisko 200 milionowy. Jest wykonanie 130. Tak – przez sprawne, 

oszczędne działanie, kredyt, którym musimy się wspomagać, był dużo, dużo niższy 

niż ten założony. Więc tu nie widzę obaw. Wielka krzywda, proszę Państwa, się 

dzieje, bo nasze lubuskie, dobrze oceniane, kosztuje milion złotych, promocja 

zawsze się nie podoba. Tylko powiedzmy sobie szczerze: kiedyś ta gazeta się 

nazywała Gazeta Lubuska, dzisiaj to biuletyn informacyjny PiS-u, to nawet by się nie 

schylił po takie pieniądze, bo największy polski koncern Orlen, spokojnie tę gazetę 

kupił, spokojnie finansuje, po to, żebyście Państwo nie musieli tak, jak inne partie –  

nie tylko my, wszystkie inne – przygotowywać materiały informacyjne, bo one się 

codziennie pojawiają pod hasłem tego, że jest to gazeta codzienna, nie, to jest 

biuletyn partyjny. Co do pozycji oczywiście nie będę przedstawiał. Ja bardzo też 

dziękuję Zarządowi, bo ta prezentacja budżetu jest taka bardzo czytelna. Tu 
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wszystko widać. Ale kilka rzeczy zauważmy. Po co jest właściwie budżet 

wojewódzki? Po co ten budżet samorządu wojewódzkiego? Jest to po to, byśmy 

realizowali te zadania, które są zresztą bardzo ściśle opisane w artykule 14 i 

kolejnych ustawy o samorządzie wojewódzkim. Te główne to na pewno: utrzymanie i 

rozwój placówek, instytucji wojewódzkich. Poczynając od zdrowia, które słusznie tu 

zostało już wspomniane. Nasze inwestycje przynoszą efekty i to dotyczy nie tylko 

Szpitala Klinicznego w Zielonej Górze, nie tylko Wielospecjalistycznego w Gorzowie, 

ale wszystkich pozostałych i szpitali, i placówek ochrony zdrowia. Te inwestycje, 

które wspomagają, które powodują, że jesteśmy lepiej zaopatrzeni gdy chorujemy, te 

inwestycje powodują, że jest coraz lepiej. Ta infrastruktura zdrowotna jest coraz 

lepsza. Są zabezpieczone wszystkie placówki i instytucje samorządowe – i te 

kulturalne, i sportowe, opieki społecznej. Ważna informacja, tutaj też już podawana, 

że jest w budżecie wprost zapisana 10% podwyżka wynagrodzeń dla urzędników, ale 

nie tylko urzędników, ale właśnie dla pracowników wszystkich placówek 

wojewódzkich. Kontynuujemy fajne programy stypendialne: dla lekarzy, dla 

pielęgniarek, dla psychoterapeutów. Szanowni Państwo, ja sam niedawno widziałem 

taki reportaż, gdzie wypowiadali się właśnie studenci. Życie zrobiło się dla nich 

wyjątkowo drogie. Wyjątkowo drogie zrobiło się studiowanie. Warto by młodzi ludzie 

zdobywali kwalifikacje. Ja będę zawsze bił brawo za to, że takie programy 

stypendialne są uruchamiane, bo to kapitalnie pomaga. Kontynuujemy wsparcie na 

inicjatywy młodzieżowe, senioralne. Kto z Państwa się bliżej tym interesował, to 

zauważył, że tych zgłoszeń, chęci, inicjatyw i młodych, i starszych jest bardzo wiele, i 

na pewno warto w to inwestować. Kolejna rzecz: transport, jeżeli tak byśmy 

podsumowali i PKP, i drogi wojewódzkie, Szanowni Państwo, to jest właściwie ponad 

1/3 budżetu – tyle nas to kosztuje. Ja wiem, przy okazji omawiania budżetu i środków 

budżetowych i tego, co przekazujemy dla PKP, dla Polregio, a są to przeogromne 

kwoty, bo w sumie 170 mln razem z środkami na niezbędne przeglądy. A efekt? 

Wszyscy chyba wiemy – ja i radni z północy – jak bardzo źle funkcjonuje Polregio na 

tych głównych liniach, 203 na północy województwa. To, że udało się w ostatnim 

czasie dokupić dwa szynobusy – to blisko 73 mln zł – plus to, co Polregio informuje, 

że kupiło, czyli 3 kolejne zestawy – liczę bardzo na to i wszystko na to wskazuje, że 

po nowym roku ta komunikacja będzie taka, jaka powinna funkcjonować. Przy okazji, 

oficjalnie też dziękuję Zarządowi za sprawny zakup tych 2 szynobusów, to nie była 
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prosta sprawa. Sprawdzili się, zostało to fajnie wykonane. Drogi wojewódzkie, a w 

sumie 170 przeszło mln zł bezpośrednio na inwestycje. I tu wspomnę tylko o jednej 

rzeczy: tak jak ważna dla mieszkańców była budowa mostu w Milsku, tak niezwykle 

cieszą się mieszkańcy Drezdenka, bo doczekali się realizacji czwartego etapu 

budowy obwodnicy. 120 mln zł w sumie ona będzie kosztowała, tak, z 

dofinansowaniem ze strony rządowej, ale to jest tylko 50 mln zł. Jak wiemy, inne 

regiony, szczególnie na wschodzie – niestety, dużo, dużo mniej otrzymaliśmy niż oni. 

(głosy z sali) Tak. Szanowna Pani Radna, jeżeli usłyszała Pani, że to jest 50 mln zł, 

to nie, mówimy o 50%, tak. Ale Pani Radna, niech Pani sprawdzi, które regiony na 

tego typu inwestycje dostały 80%? My – my nie, my nie dostaliśmy. My nie 

dostaliśmy również na szynobus, na który było składane z tego tak zwanego 

Polskiego Ładu, które rząd w takich potrzebach, jakie nasze województwo, mógł to 

zrobić. Nie, nie dostaliśmy. Dostaniemy, zapowiedzi właściwie wszystkich 

koalicjantów są takie, że samorządy, które mają spełniać super ważną funkcję w 

państwie, będą odpowiednio finansowane. Wasz rząd, dofinansowanie i możliwość 

realizacji zadań przez samorządy wojewódzkie, ale nie tylko wojewódzkie, bardzo 

istotnie ograniczał. Mówmy o faktach, a nie o jakiejś innej, wirtualnej rzeczywistości. 

Proszę Państwa, ważną myślę kwestią jest również pobudzanie gospodarki, bo 

gospodarka to jest motor naszego rozwoju. Z pracy, z produkcji, biorą się nasze 

dochody, które możemy redystrybuować na przeróżne cele. Będziemy dziś 

przyjmować też ważną uchwałę o powołaniu Lubuskiego Funduszu Rozwoju. To są 

ważne środki, które będą mogły w formie wsparcia zwrotnego jakby wracać do nas i 

zasilać przeróżne fundusze, które już wcześniej funkcjonowały. Jest to kolejna taka 

ścieżka. Mówię o tym, bo zauważmy też, iż budżet wojewódzki, który dziś będziemy 

uchwalać, jest po prostu komplementarny ze środkami z różnych funduszy 

europejskich, które funkcjonują, którymi bezpośrednio zarządza Zarząd 

Województwa i które pięknie uzupełniają przeróżne możliwości inwestycyjne. Tu 

mówimy o budynku pasywnym, który się nie podoba. Nie musi to być z budżetu, byle 

tylko Pan Prezydent Kubicki wreszcie przestał się upierać, wyraził zgodę. Być może 

będzie możliwość z innych funduszy, bo dzięki powstaniu nowego rządu, dzięki tym 

inicjatywom, uzgodnieniom w Brukseli Pana Premiera Donalda Tuska, wreszcie po 

latach niemocy, środki funduszy europejskich – w tym KPO – popłyną do Polski. Ja 

właśnie bardzo liczę na tą komplementarność, na uzupełnienie tych środków, które 
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zapisujemy bezpośrednio w budżecie. Podsumowując: budżet na 2024 rok w 

połączeniu ze środkami właśnie tych wszelkich funduszy europejskich, również KPO, 

na które tak bardzo czekamy, zapewni utrzymanie w dobrej kondycji wszystkich 

instytucji wojewódzkich. Zapewni realizację planowanych inwestycji, ale też środki na 

gospodarkę, na niezbędne przekształcenia i rozwój. Jestem spokojny o dalszy rozwój 

lubuskiego, o to, żeby żyło nam się coraz lepiej. Klub Platformy Obywatelskiej 

zagłosuje jednoznacznie za przyjęciem tego budżetu. Dziękuję. Wobec wyczerpania 

listy mówców klubów sejmikowych, odczytamy teraz opinie komisji stałych Sejmiku 

Województwa Lubuskiego. Proszę o przedstawienie opinii Komisji Kultury, Edukacji, 

Sportu i Turystyki Przewodniczącą – Panią Marię Jaworską.  

Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Maria Jaworska: 

Członkowie komisji zapoznali się z projektem uchwały. Odbyło się głosowanie: za 

pozytywną opinią 6 osób głosowało, 1 osoba się wstrzymała i 1 był głos przeciwny.  

Opinia komisji stanowi załącznik nr 31 do protokołu.  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. O przedstawienie opinii Komisji Rolnictwa i Ochrony 

Środowiska proszę Przewodniczącego Komisji Rolnictwa – Pan Zbigniew Kołodziej. 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan 

Kołodziej: Komisja zapoznała się z projektem budżetu i przyjęła go większością 

głosów: 5 głosów „za”, jeden głos przeciwny. Dziękuję. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 32 do protokołu.  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Proszę o przedstawienie opinii Komisji Współpracy 

Zagranicznej i Promocji Województwa – Przewodniczący Komisji Pan Sławomir 

Muzyka. 

Przewodniczący Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa 

Sławomir Muzyka: Komisja Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa 

Sejmiku Województwa Lubuskiego na posiedzeniu w dniu 7 grudnia zapoznała się z 

projektem uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego i wyniku głosowania: 5 
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głosów „za”, jednym głosie wstrzymującym się i jednym głosie przeciw, zaopiniowała 

pozytywnie przedmiotowy projekt uchwały. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 33 do protokołu.  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Proszę o przedstawienie opinii Komisji Zdrowia, Rodziny i 

Spraw Społecznych – Pani Przewodnicząca Anna Chinalska. 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Anna 

Chinalska: Komisja Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych  na posiedzeniu w dniu 7 

grudnia zapoznała się z projektem uchwały w sprawie uchwały budżetowej na 2024 

rok i w wyniku głosowania: przy 4 głosach „za”, jednym głosie wstrzymującym i braku 

głosów przeciw, zaopiniowała pozytywnie przedmiotowy projekt uchwały. Dziękuję. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 34 do protokołu.  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. O przedstawienie opinii Komisji Gospodarki i Rozwoju, 

proszę Przewodniczącą Panią Alicję Makarską. 

Przewodnicząca Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Alicja Makarska: 

Komisja Gospodarki i Rozwoju Województwa zaopiniowała projekt uchwały 

pozytywnie. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 35 do protokołu.  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów, 

proszę Przewodniczącego Komisji, Pana Marka Cieślaka. 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Komisja Budżetu i 

Finansów zaopiniowała pozytywnie projekt budżetu Województwa Lubuskiego na 

2024 rok w wyniku głosowania: 5 – „za”, brak głosów wstrzymujących się i 2 głosy 

przeciw. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 36 do protokołu.  
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Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Wszystkie komisje przedstawiły opinie. Zgodnie z 

procedurą, mam w tej chwili zapisane poproszenie o stanowisko Zarządu 

Województwa Lubuskiego do opinii i wniosków poszczególnych komisji. Czy tu Pan 

Marszałek Marcin Jabłoński? Nie wiem czy jest tu do czego się ustosunkowywać?  

Marszałek Województwa Lubuskiego Marcin Artur Jabłoński: Uznaliśmy, że 

darujemy sobie niepotrzebne dysputy i polemiki. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję uprzejmie. W takim razie, proszę Państwa, za chwilę 

otworzę dyskusję nad projektem uchwały budżetowej, przy czym informuję, że w tej 

chwili na tę dyskusję mamy 15 minut. O godzinie 14:00 zarządzę przerwę i do 

dyskusji wrócimy. Nie, to nie jest zamknięcie dyskusji, tylko informuję o porządku, jak 

to się będzie toczyć. Proszę bardzo, otwieram dyskusję nad projektem uchwały 

budżetowej Województwa Lubuskiego na 2024 rok. Proszę o zgłoszenia. Proszę o 

zgłaszanie, to będziemy też widzieli, jak długa jest lista osób chętnych do zabrania 

głosu. Zgłosił się Pan Kazimierz Łatwiński. Proszę bardzo.  

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Łatwiński: Panie Przewodniczący, 

Szanowni Państwo Radni, chciałem na pewnym przykładzie naszej dyskusji na 

Komisji Gospodarki powiedzieć do czego mam zastrzeżenia, ale też powiem, co 

uważam za korzystne w tym projekcie budżetu. Otóż na Komisji Gospodarki złożyłem 

taki wniosek, żeby opracować koncepcję przebiegu tak zwanej obwodnicy 

zachodniej, tak zwanej magistrali zachodniej, czyli nowego przebiegu linii kolejowej 

na 30 kilometrach, w taki sposób, żeby skrócić czas przejazdu z Gorzowa do Zielonej 

Góry. W tej chwili koleją jeździmy ponad 2 godziny pomiędzy Zieloną Górą i 

Gorzowem. I gdybym zapytał Państwa, kto z Państwa przyjechał pociągiem do 

Zielonej Góry, kiedykolwiek, na sesję Sejmiku, to obawiam się, że … (głos z sali) … 

ale to nie z tego kierunku, z północy województwa, z Gorzowa. Obawiam się, że nikt 

nie przyjeżdża pociągiem, chociaż bardzo się chwalimy tym połączeniem. To 

połączenie jest bardzo dobre dla mieszkańców, którzy podróżują po drodze, na 

przykład z Łęgowa Sulechowskiego do Sulechowa na zakupy czy między różnymi 

miejscowościami na północy. Otóż problem polega na tym, że samochodem jedzie 

się godzinę, a pociągiem jedzie się 2 godziny. I już w Strategii – sprawdziłem przed 
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chwilą – z 2000 roku, wpisano taki postulat, żeby wybudować nową linię, która te 

połączenia po prostu skróci, która dopasuje do obecnej sieci osadniczej, która 

ukształtowała się w polskiej przestrzeni po 1945 roku.  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Czas się skończył, Panie Radny.  

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Łatwiński: To poproszę o drugi czas. 

Chcę powiedzieć, że odniosłem wrażenie takiego jakby sukcesu, takiej satysfakcji, 

kiedy w głosowaniu Państwo ten wniosek odrzucili. Państwo odrzucili swój własny 

wniosek, dlatego, że ten postulat był wpisany w strategiach, które przyjmowaliśmy. 

Był wpisany w Planie Zagospodarowania Przestrzennego Województwa, był wpisany 

do różnych apeli, które z mozołem dla Zarządu Województwa, żeby mógł działać, 

przygotowywali eksperci, tacy jak: Pan Pleśniar, Hajduk, Waldmann, Kiźmiowicz, 

również przy moim udziale. Tego typu działania służą temu, żeby były mniejsze 

dopłaty, jeżeli jest odpowiednia linia kolejowa i odpowiednie połączenia. Wtedy po 

prostu mniej będziemy dopłacać, bo będzie więcej pasażerów. Tak samo jak mniej 

przesiadek między Zieloną Górą a Wrocławiem, to też mniej dopłat dzięki większej 

frekwencji. Dlatego te działania nie są jakby pozornymi. To są realne działania, które 

są działaniami proekologicznymi, bo to jest mniej korków w Gorzowie, mniej korków 

w Zielonej Górze, mniej korków w Świebodzinie, dzięki temu, że część pasażerów 

przesiądzie się na pociągi. To są realne działania. Mamy tu – będziemy głosować 

dzisiaj – pieniądze na koncepcję dla Centrum Ekologicznego w Łęknicy. Ja od 

początku tego projektu wspierałem, znaczy akceptowałem ten projekt, dlatego, że on 

uzupełnia infrastrukturę po polskiej stronie. Ale to wszystko są takie działania, że my 

szkolimy, my edukujemy, a potrzebne są działanie realne: po prostu wybudować, 

zrobić tylko koncepcję na początek, 30 km linii kolejowej i jedziemy w godzinę między 

Gorzowem a Zieloną Górą, ale również z Nowej Soli i z Żar jedziemy tak krótko… 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Czas się skończył. Dziękuję. Szanowni Państwo, ja mam 

taką prośbę techniczną. Proszę uprzejmie wszystkich: koleżanki i kolegów o 

podniesienie ręki tych, którzy będą chcieli zabrać głos. Czy mogę o coś takiego 

poprosić? Widzę 2-3 osoby, dobrze. To jeżeli 3 osoby, to może zdążymy zakończyć 

dyskusję przed przerwą. Proszę bardzo, Pan Zbigniew Kościk.  
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Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Szanowni Państwo, po 

pierwsze to taka ogólna kwestia. Ja protestuję przeciwko używaniu określenia „wasz 

rząd”, „nasz rząd”. Państwo sami zakiwaliście się w pewien sposób, używając przez 

lata określenia „rząd PiS-u”. Czy my dzisiaj mamy używać określenia „rząd Platformy 

Obywatelskiej et consortes”? Nie. To jest rząd Rzeczpospolitej, a my jesteśmy 

państwowcami. Apeluję o to, bo ze słów osoby funkcyjnej – Pana Przewodniczącego 

– co chwilę pada określenie „wasz rząd”, „nasz rząd”. To jest jedno państwo. 

Jesteśmy – tak, jak powiedziałem – najwyższym organem władzy samorządowej w 

terenie i musimy w tym względzie zachowywać pewne procedury. Ale wracamy do 

budżetu. Chciałbym Państwa taką refleksję gdzieś skierować na pewne takie 

elementy, które powodują, że ten budżet jest budżetem w pewien sposób 

kontynuacji. Czy to dobrze czy źle? Bo to zawsze perspektywa zależy, z jakiej strony 

na to popatrzymy. Z jednej strony rozwijamy Park Technologii Kosmicznych – bardzo 

fajna inicjatywa, a z drugiej strony nasza koleżanka Ania Chinalska z uporem 

godnym Don Kichot'a apeluje o połączenia komunikacyjne, razem z kolegą 

Kazimierzem Łatwińskim. I mamy dzisiaj sytuację taką kochani, że rozwijamy Park 

Technologii Kosmicznych, a ludzie – na przykład spod Zielonej Góry – mieszkający 

15-18 km, nie mają jak dojechać do miasta, szczególnie w sobotę, uczniowie do 

szkół. Mamy bardzo niskie bezrobocie, szczególnie w wielkich miastach. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Czas się kończy. 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Proszę drugi. Panie 

Marszałku, to na pewno nie jest kwestia, którą możemy się prześlizgnąć, że 

zajmiemy się tym, zobaczymy i tak dalej. Myślę, że to jest kwestia, która w jakiś 

sposób nas wszystkich kompromituje. Pani Ania Chinalska powiedziała, że 

inwestujemy w ludzi. Bardzo dobrze, ale ja chcę tradycyjnie zaapelować także o to, 

żeby w tych stypendiach uwzględnić kierunki pedagogiczne. Jest źle. Ja myślę, że 

nawet jest gorzej, jeżeli chodzi o porównanie do sytuacji pielęgniarek i lekarzy. Tamte 

podwyżki były stosunkowo znaczne. Dzisiaj ludzie nie chcą kształcić się w 

kierunkach pedagogicznych, już mamy dramat, a będzie jeszcze większy. Kolejna 

sprawa to wzrost nakładów na promocję – pięciokrotny wzrost w ciągu kilku lat. 

Jesteśmy także w przededniu wyborów samorządowych i ja apeluję do Państwa 
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dziennikarzy Lubuskiego Centrum, naszej gazety i tak dalej, żeby w końcu dostrzegli, 

że w Sejmiku jest także opozycja, bo my jesteśmy permanentnie pomijani w tych 

periodykach i audycjach. Kolejna sprawa. Panie Marszałku, warto byłoby uzasadnić – 

przy czym nie mam żadnych jakiś szczególnych uwag – w kwestii wzrostu nakładów 

na Babimost. Myślę, że mieszkańcom naszego regionu, należy się wyjaśnienie, w 

jakim kierunku port będzie się rozwijał. Jakie nowe połączenia i jakie nowe 

propozycje ma Zarząd, odpowiedni departament? I Panie Marszałku, ostatnia sprawa 

– wzrost wynagrodzeń w Urzędzie Marszałkowskim, w instytucjach podległych. 

Wzrost – ja powiem tak – każde pieniądze większe cieszą, ale wzrost o 10% 

spowoduje…, mieliśmy już okazję rozmawiać z niektórymi... 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Czas się kończy. 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: …dyrektorami jednostek 

naszych w Urzędzie Marszałkowskim, jednostek podległych... 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Czas się skończył. 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Proszę mi dać 30 sekund. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Proszę zmierzać do końca 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Pan Przewodniczący mówił 

15 minut. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: To było wystąpienie klubowe. Proszę trzymać się dyscypliny, która 

tutaj panuje dla wszystkich radnych. Proszę dokończyć. 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Dokończę, to jest ostatni 

punkt. I Panie Marszałku, wzrost o 10% spowoduje, że w wielu jednostkach, być 

może także w departamentach, nastąpi spłaszczenie wynagrodzeń...  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję, Panie Radny, nie słucha Pan prowadzącego obrady. Chce 
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Pan inne zasady niż inni radni? To jest niedopuszczalne. Dziękuję. Proszę o 

zabranie głosu Panią Annę Synowiec. 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec: Szanowni Państwo, w 

pierwszej kolejności chciałam podziękować za pracę nad budżetem, za pracę 

wszystkich radnych w komisjach, za szkolenie, w którym wzięli udział radni. Mieliśmy 

tam okazję też podyskutować szerzej na temat budżetu. W mojej ocenie ten budżet 

jest zrównoważony. Będę głosowała za budżetem, który przygotował Zarząd 

Województwa i Pani Skarbnik. Dla mnie istotne są co prawda rekordowe 

dofinansowania przewozów kolejowych, bo jest to 136 mln zł i oczywiście jeszcze 

tutaj, w ramach wsparcia przewozów kolejowych, mówimy o naprawie taboru, który 

też jest rekordowy w tym roku, bo to będzie 36 mln zł. Natomiast wszyscy radni 

mamy swoje oczekiwania i wierzę w to, że Zarząd Województwa – mam nadzieję 

przy nowej dyrekcji Polregio – naprawi ten stan, który był po prostu krytyczny w 2023 

roku. My przeznaczamy w tym roku dużo większe pieniądze i mamy swoje – tak, jak 

powiedziałam – oczekiwania. Jeżeli chodzi o Zarząd Dróg, również tutaj chciałabym 

zwrócić uwagę, że budżet jest o wiele wyższy niż rok temu i w zakresie 

zrównoważonego rozwoju województwa, będziemy się przyglądać tym inwestycjom 

na północy i na południu województwa. Tu już była mowa oczywiście o obwodnicy 

Drezdenka. Chciałbym tylko zwrócić uwagę, że to jest czwarty etap obwodnicy, ale 

został jeszcze trzeci. Ja rozumiem, że w tym roku zaplanowaliśmy – w roku 2024 – 

37 mln zł na czwarty etap, ale nie zapominajmy, że jeszcze – tak, jak powiedziałam – 

będzie ostatni etap – trzeci. Mnie osobiście cieszy wsparcie dla Filharmonii 

Gorzowskiej. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Czas się kończy. 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec: Poproszę o przedłużenie. Jest 

to chyba pierwszy historyczny taki moment dla tej naszej instytucji – miejskiej  w 

Gorzowie Wielkopolskim. Jest to milion złotych na wydatki bieżące. Inwestycja w 

ludzi, czyli stypendia – 1,8 mln zł na stypendia dla lekarzy przyszłych, pielęgniarek, 

ale też psychologów, jeżeli chodzi o dokształcenia w zakresie psychoterapii, 

psychologii klinicznej. Myślę, że to, co powiedział Radny Kościk odnośnie wsparcia 

stypendialnego, również właśnie zawodów pedagogicznych – jak najbardziej tak, ale 
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to będzie możliwe wtedy, Panie Radny, kiedy rząd Donalda Tuska podwyższy pensje 

nauczycieli, bo wszyscy na to patrzą. Rzeczywiście, te wynagrodzenia były bardzo 

niskie i przez te 8 lat nic się nie działo, kiedy Państwa rząd rządził. Dziękuję bardzo. 

Ja będę głosowała oczywiście za budżetem. Dziękuję wszystkim za pracę, którą 

wspólnie włożyliśmy w to, żeby ten budżet wyglądał tak, jak wygląda. Dziękuję. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Proszę bardzo, Pani Aleksandra Mrozek. 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Panie Przewodniczący, ja 

w uzupełnieniu do wypowiedzi Pani Przewodniczącej, zwrócę uwagę na to, że w 

budżecie zapisane zostały podwyżki dla pracowników instytucji kultury. I jakby 

dokończę myśl Radnego Kościka – pozornie to jest satysfakcja, ale tylko i wyłącznie 

pozorna, biorąc pod uwagę fakt, że pracownicy instytucji kultury na przykładzie 

Zielonogórskiej Filharmonii w 70% od 1 stycznia mieliby wynagrodzenia poniżej 

minimalnej. Dobrze, że wyrównuje się to wynagrodzenie, ale też trzeba powiedzieć, 

że 10% praktycznie od minimalnej, to mała satysfakcja czy małe uznanie dla ludzi 

kultury. Bardzo się cieszę, że zostały przeznaczone środki na sport w dziale Kultura 

fizyczna. Tutaj Pan Marszałek próbował podciągnąć w tym i turystykę. Do turystyki 

się odniosę później. Cieszę się z uwagi na to, że te inwestycje będą służyły przede 

wszystkim młodzieży i dzieciom. Ale jestem przeciwna – i pewno będę w 

odosobnieniu od większości – dotowania w kwocie bardzo wysokiej 2 mln zł sportu 

zawodowego. Otóż nie jest to moje wystąpienie przeciwko komukolwiek. Ja będąc 

radną dwóch kadencji miasta, też byłam zawsze temu przeciwna. Tu, w Sejmiku 

Województwa, również głosowałam przeciw z uwagi na to, że sport zawodowy musi 

szukać też środków poza budżetami albo wewnętrznych ograniczeń. Proszę 

Państwa, nie rozumiem też wydatków w kwocie 1,7 mln zł na kampanie promocyjne, 

nowo uruchomionych połączeń, bo ja stoję na stanowisku, że jeżeli uruchamiamy 

połączenia, to znaczy, że jest na to zapotrzebowanie.  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Czas się kończy. 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Proszę drugi. Jest na to 

zapotrzebowanie, a nie uruchomiliśmy, a teraz szukamy klienta. Proszę Państwa, o 
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promocji było już mówione przez wszystkie lata. Ta mowa jest nieskuteczna, więc 

krótko powiem, że wielomilionowe kwoty są zwyczajnym – w mojej ocenie – 

marnowaniem środków samorządowych i oczywiście preferowanie czy dawanie 

szansy jednej stronie politycznej. Proszę Państwa, jeżeli chodzi o turystykę, to 

turystyka na ten rok zaplanowana jest w wysokości 9% roku poprzedniego, czyli 

praktycznie żadnej. Składka na LOTUR nie zostaje waloryzowana, choć mówiliśmy o 

trwającej lata inflacji, ale szczytem chyba skandalu jest to, że argumentacja, dla 

której ta składka nie jest powiększona, to jest argumentacja kierowana bezpośrednio 

do organizacji, która jest autonomiczną, z sugerowaniem składu Zarządu tejże 

organizacji. Jest to nie tylko nieprzyzwoite z punktu widzenia społecznego. W mojej 

ocenie jest to, proszę Państwa, łamanie zwyczajnie prawa. W przyszłym roku 

organizacja będzie obchodzić dwudziestolecie. Nie jest tajemnicą, że przez lata były 

próby ingerencji w tę organizację, jeżeli chodzi o skład osobowy Zarządu 

Województwa i przyznam, że byliście Państwo, bezskuteczni byliśmy. Wobec tego 

trzeba usiąść i rozmawiać, a turystykę potraktować bardzo poważnie – jako dział 

gospodarki, do którego mamy predyspozycje, żeby go rozwijać… 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Czas się kończy. 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: …i jako szacunek do 

współpracy z podmiotami działającymi w obszarze turystyki. Dziękuję. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Szanowna Pani Radna, ja tylko zauważę, że środki na 

turystykę są w paru różnych punktach, nie tylko tam, gdzie jest zapisane: turystyka, 

więc polemizowałbym z tym, że tych środków jest tak mało. Proszę o zabranie 

głosu…  

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Ad vocem?  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Jedna minuta na ad vocem, proszę bardzo. 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Panie Przewodniczący, to, 

że zapisane są wszędzie środki na promocję, to ja o tym wiem bardzo dobrze i ten 
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budżet znam na pamięć, ale Szanowni Państwo, kiedy próba dyskusji była na temat 

turystyki, Państwo nie pozwoliliście by dyskutować i możliwości spotkania się też nie 

daliście jako koalicja. Natomiast odpowiem w tym miejscu korzystając z ad vocem na 

pytanie Radnego Wierchowicza, czy na sugestię – kiedy rozmawiamy o turystyce – 

kiedy odwołacie Prezesa… 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Nie mówi Pani o ad vocem. 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: …to nie jest to dyskusja. 

Panie Radny Potęga, wybory do… 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: To jest ad vocem do mojego głosu.  

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: … LOTUR-u są za dwa 

lata. Tak wyglądała dyskusja na temat turystyki. Resztę słuchający sobie 

dopowiedzą, jaki macie Państwu stosunek. A Panu Przewodniczącemu dziękuję za 

możliwość odniesienie się.  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Czas minął. Szanowni Państwo, jeszcze raz zadam 

pytanie, bo tu kolejne osoby dochodzą. Naprawdę, proszę mi wierzyć, chodzi tylko o 

kwestię organizacyjną. Kto jeszcze z Państwa, poza zapisanymi 2 osobami, będzie 

chciał zabrać głos? Proszę o podniesienie ręki. Rozumiem, że ta lista zostaje 

zamknięta po tych 2 głosach, które są zapisane. Dziękuję. Proszę bardzo, Pan 

Edward Fedko. 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: Panie Przewodniczący, 

Wysoki Sejmiku, mógłbym powiedzieć, że kropla wody dzierży skałę czy niszczy 

skałę i jestem kontent, że w projekcie budżetu znalazły się zadania, o które w tym 

Sejmiku walczyłem dość długo. A mając na uwadze fakt tego stażu, chcę powiedzieć 

na wstępie tak: żaden budżet przez te 24 lata jak jestem w Sejmiku, nie był tak 

sformułowany, żeby dla wszystkich i na wszystko wystarczyło i podobnie jest i z tym 

budżetem. Na pewno dla wszystkich i na wszystko nie wystarczy. Stąd też jest 

potrzeba dokonywania pewnych wyborów. I cieszę się, że w końcu w budżecie 
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zapisano, może niewielką inwestycję, bo to jest około 5 mln zł, ale ciąg pieszy z 

Domu Pomocy Społecznej w Jasieńcu do drogi krajowej 92 w Trzcielu, przy drodze 

wojewódzkiej 137. Tam, proszę Państwa, ginęli ludzie i myślę, że ta inwestycja – z 

tego względu niezwykle istotna, ważna – jest zapisana w WPF-ie. Bardzo za to 

dziękuję. Kwestia druga – obwodnica Trzciela. Już jest cała historia, ale jest to 

przedsięwzięcie niezwykle skomplikowane i trudne do realizacji ze względu na wielu 

partnerów w nim uczestniczących. Mam nadzieję, że również te środki, które są 

wpisane, pozwolą na zrealizowanie tego zadania w określonym czasie. Są środki na 

renowację zabytków, o które również wnioskowałem oraz modernizację drogi 

wojewódzkiej 37. Proszę o drugi czas. Jest wsparcie na podniesienie 

bezpieczeństwa poprzez środki finansowe dla jednostek Ochotniczych Straży 

Pożarnych. Myślę, że nie wpisano docelowo środków na sfinansowanie programu 

czy rozpoczęcie programu Pierwszego Ratownika, ale mam nadzieję, że z rezerwy 

budżetowej – tak zresztą, Panie Marszałku, żeśmy rozmawiali na tych naszych 

spotkaniach – być może, że te środki się znajdą, bo warto o to powalczyć, bo życie 

naszego społeczeństwa jest najważniejsze, podobnie jak środki na przeszkolenie czy 

uzyskanie pozwoleń na kierowanie pojazdami uprzywilejowanymi. Coraz więcej 

mamy tych pojazdów i wozów strażackich, natomiast zaczynają się problemy z 

uprawnieniami do kierowania tymi pojazdami. Oczywiście są też negatywy, mówiono 

już tutaj o tym. To są kwestie bardzo wysokich kosztów na promocję. Bynajmniej nie 

wnoszę tutaj żadnego sprzeciwu co do promocji lotniska, bo uważam od początku, 

kiedy te loty zostały reaktywowane w 2001 roku, a niewielu o tym pamięta, region 

bez lotniska jest regionem ułomnym, stąd należy robić wszystko, aby to lotnisko 

rozwijać. Natomiast co do LCI i periodyku czy gazety "Nasza Lubuska" – mówił o tym 

również Zbyszek Kościk – ja na przykład nie miałem przyjemności uczestniczyć w 

żadnym programie, który przygotowywał i emitowało Lubuskie Centrum Informacji. I 

stąd też myślę, że to jest instytucja, firma, która promuje tylko i wyłącznie aktualnie 

sprawujących władzę. Jeszcze jedna końcowa sprawa. Otóż bardzo są wysokie 

wydatki na komunikację i bardzo dobrze. Mamy pieniądze na remont taboru 

kolejowego. Natomiast nie zauważyłem w budżecie środków na zakup tegoż taboru 

kolejowego. Mam nadzieję, że te środki znajdą się w KPO i w sposób doskonały 

uzupełnią występujące braki w tym zakresie. Dziękuję bardzo. 
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Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Ostatni głos w dyskusji – Pan Bogusław Motowidełko 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: Panie Marszałku, 

Panie Przewodniczący, Szanowni Radni, w swojej prezentacji o budżecie wspomniał 

Pan, Panie Marszałku, o historycznie wysokich przychodach z CIT-u i z PIT-u, co 

faktycznie jest zauważalne. Natomiast nie ma przeniesienia – nadal – to jest, można 

powiedzieć ten rok chyba stoi w miejscu, bo poprzednie 2 lata jednak w wyniku 

prowadzonego dialogu płace rosły w procentowo wyższym procencie. 

Zaproponowana podwyżka 10% na obecne czasy jest niewystarczająca. Ja wiem, że 

ona objęła wszystkie jednostki, o czym Pani Skarbnik wspomniała na posiedzeniu 

komisji gospodarki, w którym uczestniczyłem i zadawałem te pytania. Na pewno 

postulaty, które zostały złożone przez pracowników, przynajmniej w kilku 

jednostkach, są na wyższym poziomie co najmniej kilkunastu procentowym. W 

większości miejsc 15% do płacy zasadniczej powyżej minimalnego jest przez 

pracowników oczekiwany akurat w tym roku. W szczególności chciałbym podkreślić 2 

miejsca, w których to, te płace o 10%, jeżeli wzrosną – mówimy tu o teatrze i 

filharmonii – będą niewystarczające. Są one na rzeczywiście bardzo niskim poziomie. 

Dlatego też w tym roku 2024 na pewno będą wielokrotnie pracownicy wnosić o 

korektę budżetu w tej części i również apeluję o to. Ten wzrost 15% do płac 

zasadniczych, jest na pewno oczekiwany. Dziękuję. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Szanowni Państwo, skończyliśmy dyskusję, nie ma innych 

zgłoszeń. Rozumiem, że brak będzie autopoprawek Zarządu do budżetu? Tak. 

Wobec tego, proszę Państwa, przechodzimy do głosowania uchwały budżetowej 

Województwa Lubuskiego na 2024 rok – druk 936/23. Proszę Państwa  

o głosowanie. Proszę bardzo.  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

„Za”.  

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Jędrzejczak: „Za”.  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Dwie osoby doliczam: tutaj siedzący Pan Radny 
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Wierchowicz oraz Pan Marszałek Jędrzejczak. 

Za: 21, przeciw: 8, wstrzymało się: 1.  

Stwierdzam, że Sejmik podjął uchwałę budżetową Województwa Lubuskiego na 

2024 rok. Ogłaszam, Szanowni Państwo, przerwę do godziny 15.00 z uwagi na 

przerwę, w czasie której ma się też odbyć Komisja Gospodarki i Rozwoju. 

Przewodniczącego Komisji, proszę o odpowiednie poinformowanie członków komisji. 

Komisja się odbędzie w sali 108. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 37 do protokołu. 

Uchwała nr LX/919/23 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 grudnia 2023 r. w 

sprawie uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2024 rok stanowi 

załącznik nr 38 do protokołu. 

przerwa 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Wznawiamy obrady. Szanowni Państwo, proszę o zajmowanie 

miejsc. Przechodzimy, zgodnie z porządkiem obrad, do punktu 8. 

Punkt 8. 

Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Województwa Lubuskiego na lata 2024-2045 – druk nr 937/23. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Przypominam, że projekt uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej 

Prognozy Finansowej – druk nr 937/23, wraz z autopoprawkami, został 

zamieszczony w systemie radni.info. Poproszę o zabranie głosu Skarbnika 

Województwa Lubuskiego, Panią Alicję Woźniak. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 39 do protokołu.  

Skarbnik Województwa Lubuskiego Alicja Woźniak: Szanowni Państwo, potrzeba 

wniesienia autopoprawki do WPF-u na lata 2024-2045 wynika z faktu, iż 

zaktualizowano system BeSTi@, co spowodowało, iż wskaźnik 2026 roku uległ 

zmianie – co prawda na korzyść dla budżetu województwa. W związku z powyższym 

zaktualizowano również planowaną w projekcie WPF-u na 2024-2045 wysokość 

kredytu do zaciągnięcia. Planowaliśmy 150 mln zł. Ostatecznie umowa zawarta  
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z bankiem jest na kwotę 130 mln zł. W konsekwencji powyższych zmian dokonano 

aktualizacji zapisów, polegających na zmniejszeniu kredytu o planowane 20 mln zł 

oraz przyjęto aktualne objaśnienia do Wieloletniej Prognozy Finansowej. 

Zmniejszenie planowanej kwoty kredytu wpłynęło między innymi na zmniejszenie 

zadłużenia, czyli na koniec 2023 – nie 311 mln planowane, tylko 291 mln zł 

zadłużenie województwa. Na koniec 31 grudnia 2024 zakładane było 472 mln zł, po 

zmianie 452. Zmniejszyły się środki na obsługę długu od 2025 roku do 2041 roku 

oraz również rozchody uległy zmianie, bowiem mniejszy kredyt będzie do spłaty oraz 

zaktualizowano wskaźniki w art. 243. I to, co mówię – one uległy polepszeniu.  

Bardzo proszę o przyjęcie autopoprawki i pozytywne zaopiniowanie przedłożonego 

projektu WPF-u na rok 2024-2045. Dziękuję. 

Autopoprawki stanowią załącznik nr 40 do protokołu.  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję Pani Skarbnik. O odczytanie uchwały nr 695/23 Składu 

Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze, proszę 

Wiceprzewodniczącego Pana Jerzego Wierchowicza. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz 

przedstawia uchwałę nr 695/2023 Składu Orzekającego Regionalnej Izby 

Obrachunkowej w Zielonej Górze z dnia 12 grudnia 2023 roku w sprawie wydania 

opinii o projekcie uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Województwa Lubuskiego na lata 2024-2045.  

Uchwała nr 695/2023 stanowi załącznik nr 41 do protokołu. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Proszę o przedstawienie opinii Komisji Kultury, Edukacji, 

Sportu i Turystyki, Panią Marię Jaworską. 

Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Maria Jaworska: 

Komisja Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki zapoznała się z projektem uchwały w 

dniu 7 grudnia br. i w wyniku głosowania: przy 6 głosach „za”, jednym głosie 

wstrzymującym i jednym głosie przeciwnym, pozytywnie zaopiniowała przedmiotowy 

projekt uchwały. 
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Opinia komisji stanowi załącznik nr 42 do protokołu.  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Proszę o opinię Komisji Rolnictwa, Ochrony Środowiska, 

Pana Przewodniczącego, Wicemarszałka – Zbigniewa Jana Kołodzieja. 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan 

Kołodziej: Komisja Rolnictwa i Ochrony Środowiska zapoznała się z projektem 

WPF-u i przyjęła go: 5 głosów „za”, jeden przeciwny. Dziękuję. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 43 do protokołu.  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Komisja Współpracy Zagranicznej i Promocji 

Województwa, Przewodniczący – Pan Sławomir Muzyka. 

Przewodniczący Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa 

Sławomir Muzyka: Komisja Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa 

Sejmiku Województwa Lubuskiego zapoznała się z projektem uchwały w sprawie 

Wieloletniej Prognozy Finansowej i w wyniku głosowania: przy 5 głosach „za”, 

jednym głosie wstrzymującym się i jednym głosie przeciw, zaopiniowała pozytywnie 

przedmiotowy projekt uchwały. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 44 do protokołu.  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Proszę Komisja Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych, 

Przewodnicząca – Pani Anna Chinalska. 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Anna 

Chinalska: Komisja Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych na posiedzeniu w dniu 7 

grudnia zapoznała się z projektem uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej 

Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2024-2045 i w wyniku 

głosowania: 4 głosy „za”, przy jednym głosie wstrzymującym i braku głosów przeciw, 

zaopiniowała pozytywnie przedmiotowy projekt uchwały. Dziękuję. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 45 do protokołu.  
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Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Komisja Gospodarki i Rozwoju Województwa – Pani Alicja 

Makarska. 

Przewodnicząca Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Alicja Makarska: 

Komisja Gospodarki i Rozwoju Województwa zaopiniowała pozytywnie projekt 

uchwały. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 46 do protokołu.  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Komisja Budżetu i Finansów – Pan Przewodniczący Marek 

Cieślak. 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Opinia pozytywna, 

przy 5 głosach „za”, braku głosów wstrzymujących się i 2 głosach sprzeciwu. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 47 do protokołu.  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy są wystąpienia klubowe? Proszę o zgłoszenia. Proszę 

bardzo, Pani Małgorzata Gośniowska-Kola. 

Przewodnicząca Klubu Radnych Prawo i Sprawiedliwość Małgorzata Barbara 

Gośniowska-Kola: Panie Przewodniczący, Panie Marszałku, Szanowni Państwo 

Radni, w związku z przedstawieniem oceny uchwały budżetowej na rok 2024, ale 

także o informacji sytuacji finansowej Województwa Lubuskiego w perspektywie 

finansowej, o której rozmawialiśmy, argumenty dotyczące kwoty długu, stosunku 

procentowego zadłużenia do dochodów, a także kwoty długu do dochodów, klub 

Radnych Prawo i Sprawiedliwość jest przeciwny przyjęciu tej uchwały. Dziękuję. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy są inne wystąpienia klubowe? Nie widzę. Czy ktoś z 

Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Proszę o zgłoszenia. Nie widzę. Wobec 

tego przystępujemy do głosowania uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej 

Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2024-2045 – druk nr 937/23 

z autopoprawkami. Proszę o głosowanie. Dziękuję. 
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Za: 21, przeciw: 8, wstrzymało się: 1.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 48 do protokołu. 

Uchwała nr LX/920/23 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 grudnia 2023 r. w 

sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na 

lata 2024-2045 stanowi załącznik nr 49 do protokołu. 

Punkt 9. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie umowy o 

dofinansowanie robót budowlanych, na okres dłuższy niż 1 rok budżetowy – 

druk nr 939/23. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: O opinię Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw społecznych proszę 

Przewodniczącą Komisji – Panią Annę Chinalską. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 50 do protokołu. 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Anna 

Chinalska: Komisja zaopiniowała projekt uchwały pozytywnie. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 51 do protokołu.  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Opinia Komisji Budżetu i Finansów – Pan Przewodniczący 

Marek Cieślak.  

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Opinia pozytywna. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 52 do protokołu.  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy są wystąpienia klubowe? Proszę o zgłoszenia. Czy 

ktoś z Państwa Radnych ma pytania lub uwagi? Proszę o zgłoszenia. Nie widzę. 

Przystępujemy do głosowania uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie 

umowy o dofinansowanie robót budowlanych, na okres dłuższy niż 1 rok budżetowy 

– druk nr 939/23. Proszę o głosowanie. Dziękuję. 
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Za: 30, przeciw: 0, wstrzymało się: 0.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 53 do protokołu. 

Uchwała nr LX/921/23 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 grudnia 2023 r. w 

sprawie wyrażenia zgody na zawarcie umowy o dofinansowanie robót budowlanych, 

na okres dłuższy niż 1 rok budżetowy stanowi załącznik nr 54 do protokołu. 

Punkt 9.1. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie podziału środków 

Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych 

przypadających w 2023 roku na realizację zadań samorządu województwa 

lubuskiego w zakresie rehabilitacji zawodowej i społecznej oraz zatrudnianiu 

osób niepełnosprawnych – druk nr 940/23. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Proszę o opinię Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych – 

Pani Przewodnicząca Anna Chinalska. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 55 do protokołu. 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Anna 

Chinalska: Komisja zaopiniowała projekt uchwały pozytywnie. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 56 do protokołu.  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Opinia Komisji Budżetu i Finansów – Przewodniczący Pan 

Marek Cieślak. 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Opinia pozytywna.  

Opinia komisji stanowi załącznik nr 57 do protokołu.  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy są wystąpienia klubowe? Proszę o zgłoszenia. Czy 

ktoś z Państwa Radnych ma pytania lub uwagi? Dziękuję. Nie widzę. Projekt uchwały 

zmieniającej uchwałę w sprawie podziału środków Państwowego Funduszu 
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Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych przypadających w 2023 roku na realizację 

zadań samorządu województwa lubuskiego w zakresie rehabilitacji zawodowej i 

społecznej oraz zatrudnianiu osób niepełnosprawnych – druk nr 940/23, poddaję pod 

głosowanie. Proszę o oddanie głosu. Dziękuję. 

Za: 30, przeciw: 0, wstrzymało się: 0.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 58 do protokołu. 

Uchwała nr LX/922/23 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 grudnia 2023 r. 

zmieniająca uchwałę w sprawie podziału środków Państwowego Funduszu 

Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych przypadających w 2023 roku na realizację 

zadań samorządu województwa lubuskiego w zakresie rehabilitacji zawodowej i 

społecznej oraz zatrudnianiu osób niepełnosprawnych stanowi załącznik nr 59 do 

protokołu. 

Punkt 10. 

Podjęcie uchwały w sprawie powierzenia i przyjęcia części zadania 

publicznego związanego z organizowaniem wojewódzkich kolejowych 

przewozów pasażerskich – druk nr 941/23. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: O opinię Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa proszę 

Przewodniczącą Komisji, Panią Alicję Makarską. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 60 do protokołu. 

Przewodnicząca Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Alicja Makarska: 

Komisja zaopiniowała projekt uchwały pozytywnie. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 61 do protokołu.  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy są wystąpienia klubowe? Proszę o zgłoszenia. Nie 

widzę. Czy ktoś z Państwa Radnych ma pytania, uwagi? Nie widzę. Przystępujemy 

do głosowania uchwały w sprawie powierzenia i przyjęcia części zadania publicznego 

związanego z organizowaniem wojewódzkich kolejowych przewozów pasażerskich – 

druk nr 941/23, wersja druga. Proszę, głosujmy. Dziękuję. 
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Za: 29, przeciw: 0, wstrzymało się: 0.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 62 do protokołu. 

Uchwała nr LX/923/23 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 grudnia 2023 r. w 

sprawie powierzenia i przyjęcia części zadania publicznego związanego z 

organizowaniem wojewódzkich kolejowych przewozów pasażerskich stanowi 

załącznik nr 63 do protokołu. 

Punkt 11. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na powołanie jednoosobowej 

spółki pod firmą Lubuski Fundusz Rozwoju spółka z ograniczoną 

odpowiedzialnością z siedzibą w Zielonej Górze – druk nr 942/23. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: O przedstawienie opinii Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa 

proszę Przewodniczącą Komisji, Panią Alicję Makarską. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 64 do protokołu. 

Przewodnicząca Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Alicja Makarska: 

Opinia pozytywna. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 65 do protokołu.  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. I opinia Komisji Budżetu i Finansów, Przewodniczący – 

Pan Marek Cieślak. 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Opinia pozytywna. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 66 do protokołu.  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy są wystąpienia klubowe? Nie widzę. Czy ktoś z 

Państwa Radnych ma pytania i uwagi? Czy kolejny raz trzeba przedstawić ten projekt 

do Państwa Radnych wiadomości? Pani Aleksandra Mrozek, proszę bardzo.  
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Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Chcę zadać pytanie. 

Szanowni Państwo, ponieważ pytałam Pana Marszałka o ten nowy byt, tą nową 

spółkę i tak naprawdę uzyskałam taką odpowiedź, po części potwierdzającą moją 

wątpliwość, a mianowicie, że poniekąd dublujemy istniejący już Fundusz Poręczeń 

Kredytowych, tworząc nową spółkę. W związku z tym, że każdy byt skutkuje 

finansami, czy rzeczywiście to zadanie jest sensowne? Tym bardziej, że Pan 

Marszałek stwierdził, że być może w przyszłości nawet dojdzie do połączenia tych 

dwóch jednostek: Lubuskiego Funduszu Rozwoju i Funduszu Poręczeń 

Kredytowych. Myślę, że tworzenie bytów nie będzie skutkowało większymi 

pieniędzmi, a wręcz przeciwnie – z budżetu trzeba będzie przeznaczyć na to kwoty, 

więc jeszcze raz poddaję w wątpliwość i być może inne uzasadnienie usłyszę, Panie 

Marszałku, od tego, które usłyszałam na spotkaniu szefów klubów. Dziękuję. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Nie wiem czy Pan Marszałek będzie odpowiadał?  

Marszałek Województwa Lubuskiego Marcin Artur Jabłoński: Panie 

Przewodniczący, Wysoki Sejmiku, byłem przygotowany na przedstawienie 

kompleksowej informacji takiej, która zawiera wszystkie szczegóły. Rzeczywiście 

dyskutowaliśmy o tym podczas spotkania z radnymi w Łagowie. Wprawdzie nie było 

moją intencją, by w łatwy sposób powiedzieć o tym, że te spółki prawdopodobnie się 

połączą. Nie wykluczyłem takiego scenariusza za jakiś czas, kiedy już będziemy 

wiedzieć, jak cały ten system refinansowania pieniędzy, które powróciły z funduszy 

unijnych, zafunkcjonuje, ale mogę z ostrożności o paru rzeczach jeszcze szybciutko 

powiedzieć Państwu. Taka spółka regionalna, taka rzeczywiście spółka prawa 

handlowego działałaby oczywiście w oparciu o przepisy, które są podstawą dla 

funkcjonowania Regionalnych Funduszy Rozwoju Regionalnego. Chcę zwrócić 

uwagę jeszcze raz, że we wszystkich prawie województwach takie Regionalne 

Fundusze Rozwoju zostały już powołane. W tej chwili tworzy się już w warmińsko-

mazurskim. Lubuskie jest ostatnim województwem, gdzie przystępujemy do tych 

procedur. Nie ma w tym nic złego. Niemniej jednak już jest czas najwyższy, jako że 

jesteśmy w grudniu 2023 roku, kiedy kończy się Program Lubuskie 2020 +3 – bo to w 

myśl zasady n+3 – i zaczęły się rzeczywiście już pojawiać bezpośrednio w tej chwili, 

a na horyzoncie już są bardzo widoczne, duże kwoty, które musimy mądrze 
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spożytkować. I zdecydowana większość Regionalnych Funduszy Regionalnych na 

dzisiaj funkcjonuje jako spółki, zajmujące się tylko i wyłącznie tą działalnością, z 

wielu powodów – ze względu na przepisy i też możliwość obciążania tej spółki 

zadaniami w uproszczonej procedurze, nazywanej taką zasadą in house, czyli dla 

swoich spółek. Lepiej rozpocząć i przygotować tę działalność po to, żeby też w 

szczególnie detaliczny sposób przeanalizować powstające koszty utrzymania tej 

instytucji i nie rozpraszać jej, by nie zajmowała się innymi rzeczami, które mają już 

jakąś wieloletnią historię. A głównym celem jest wspieranie rozwoju województwa i 

oferowanie szerokiej gamy różnych instrumentów finansowych, do czego trzeba się 

bardzo dobrze przygotować. Bo, proszę Państwa, te pieniądze to są bardzo duże 

kwoty i z Programu Operacyjnego na lata 2007-2013 – przypomnę, że jesteśmy 10 

lat później – właściwie już wpływają środki w wysokości, jaką tutaj pokazujemy, czyli 

to jest blisko 50 mln zł. A teraz, kiedy kończymy kolejną perspektywę na lata 2014-

2020, łączna wartość środków, które zostaną – jak się to potocznie nazywa – 

„odunijnione”, to będzie, proszę zobaczyć, kwota stu kilkudziesięciu mln, bliżej 

dwustu, pomniejszona oczywiście o koszty zarządzania tą instytucją, bo ona będzie 

się finansowała właśnie z tych pieniędzy. Nie będziemy wydatkować na to jakichś 

pieniędzy dodatkowych z budżetu. I powołać musimy taką jednostkę, żeby 

podejmując działalność taką trochę parabankową, jak najszybciej pozwoliła na 

realizację różnego rodzaju projektów, zwłaszcza podmiotom gospodarczym, z 

wykorzystaniem tych środków. Też od razu Państwu zwracam uwagę, że to jest 

tworzenie instytucji na dosyć długi okres, bo także z tej obecnej perspektywy z 

Funduszy Europejskich dla województwa lubuskiego, czyli programu, który już się 

zaczął i trwa formalnie trzeci rok, bo naprawdę od kilkunastu miesięcy podejmujemy 

te działania, bo przecież wiadomo, że jest duże spóźnienie, to te pieniądze w 

podobny sposób do tej instytucji w przyszłości będą wpływały. Jeśliby się okazało, że 

świat wokół jest dynamiczny i można podejmować rozważania o optymalizacji 

kosztów, sił i środków, zasobów wykorzystanych do zarządzania tymi pieniędzmi – 

tak, jeśli chodzi o te, które tutaj opisuje teraz dla Regionalnego Funduszu Rozwoju 

Regionalnego, ale też i dla tych, którymi dysponują inne spółki, jak na przykład 

Lubuski Fundusz Poręczeń Kredytowych – to oczywiście można o tym rozmawiać. 

Na dzisiaj jednak wiedza i rekomendacje specjalistycznych kancelarii prawnych, z 

którymi współpracowaliśmy przy stworzeniu kompletu dokumentów dla powołania tej 
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jednostki, mówią wyraźnie, że zdecydowanie bardziej optymalnym, klarownym i 

ułatwiającym w pełni taki transparentny proces przekazywania tych pieniędzy, jest 

powołanie osobnej jednostki. Proszę zobaczyć, jak się będzie to rozkładało w czasie. 

Pewne pieniądze już się pojawiły. W 2024 roku to będą prawie 62 mln zł, w 2025 – 

25 prawie, i tak dalej, a ponad to wszystko, jeszcze w przyszłości – jak wspomniałem 

przed chwilą – pieniądze z tego obecnego funduszu, z tej obecnej perspektywy 

Fundusze Europejskie dla województwa lubuskiego, więc łącznie jest to spora 

wartość. Te pieniądze mogą pracować na rzecz realizacji projektów dla lubuskich 

przedsiębiorców, stąd nie chcemy tracić czasu i chcielibyśmy jak najszybciej te 

instytucje powołać. Oczywiście to nie będzie jakaś wielka instytucja, jakiś wielki, 

gigantyczny bank, ale po to potrzebna jest ta uchwała, żeby móc powołać prezesa 

takiej spółki, który będzie autorem ogromnej części takich materiałów operacyjnych, 

które w pełni pokażą jaka jest potrzebna struktura organizacyjna, zatrudnienia, jakie 

są prawdopodobne koszty, które będą – jak wcześniej mówiłem – pochodziły z 

tychże środków, czyli te koszty zarządzania będą właśnie z tych pieniędzy. Więc raz 

jeszcze rekomenduje taką formę, tak żebyśmy nie tracili czasu i żeby było to w pełni 

czytelne. I bardzo liczę i prosimy Państwa o przyjęcie tego projektu uchwały. 

Przedstawiona prezentacja stanowi załącznik nr 67 do protokołu. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję Panie Marszałku. Ja myślę, że to dużo wyjaśnia. Czy są 

jeszcze jakieś inne zgłoszenia? Nie widzę. Przystępujemy do głosowania projektu 

uchwały w sprawie wyrażenia zgody na powołanie jednoosobowej spółki pod nazwą 

Lubuski Fundusz Rozwoju spółka z ograniczoną odpowiedzialnością z siedzibą w 

Zielonej Górze – druk nr 942/23. Proszę o głosowanie.  

Za: 21, przeciw: 0, wstrzymało się: 9.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 68 do protokołu. 

Uchwała nr LX/924/23 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 grudnia 2023 r. w 

sprawie wyrażenia zgody na powołanie jednoosobowej spółki pod firmą Lubuski 

Fundusz Rozwoju spółka z ograniczoną odpowiedzialnością z siedzibą w Zielonej 

Górze stanowi załącznik nr 69 do protokołu. 
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Punkt 12. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej 

Województwa Lubuskiego na 2023 rok – druk nr 943/23. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Opinię Komisji Budżetu i Finansów przedstawi Przewodniczący – 

Pan Marek Cieślak. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 70 do protokołu. 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Opinia pozytywna. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 71 do protokołu.  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy są wystąpienia klubowe? Nie widzę. Czy ktoś z 

Państwa Radnych ma pytania w tej sprawie, jakieś uwagi? Nie widzę. Przystępujemy 

do głosowania projektu uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej 

Województwa Lubuskiego na 2023 rok – druk nr 943/23, wersja druga. Dziękuję. 

Za: 24, przeciw: 0, wstrzymało się: 6.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 72 do protokołu. 

Uchwała nr LX/925/23 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 grudnia 2023 r. w 

sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2023 

rok stanowi załącznik nr 73 do protokołu. 

Punkt 13. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2023-2041 – druk nr 944/23. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Proszę o opinię Komisji Budżetu i Finansów – Pan Marek Cieślak. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 74 do protokołu. 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Opinia pozytywna. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 75 do protokołu.  
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Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy są wystąpienia klubowe? Nie widzę. Czy ktoś z 

Państwa Radnych ma pytania, uwagi? Nie widzę. Przystępujemy do głosowania 

uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Województwa Lubuskiego na lata 2023-2041, wersja druga. Proszę o głosowanie. 

Dziękuję. 

Za: 22, przeciw: 0, wstrzymało się: 8.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 76 do protokołu. 

Uchwała nr LX/926/23 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 grudnia 2023 r. w 

sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 

Lubuskiego na lata 2023-2041 stanowi załącznik nr 77 do protokołu. 

Punkt 14. 

Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia Planu posiedzeń Sejmiku Województwa 

Lubuskiego na 2024 rok – druk nr 945/23. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Szanowni Państwo, przypominam, iż projekt uchwały w sprawie 

ustalenia Planu posiedzeń był procedowany na posiedzeniach komisji Sejmiku. Dnia 

6 grudnia Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan 

Kołodziej zwrócił się z wnioskami, aby wprowadzić zmiany w załączniku do uchwały: 

w miesiącu lutym 2024 r. ująć dodatkowo punkt podjęcia uchwały zmieniającej 

uchwałę w sprawie wyznaczenia obszaru chronionego krajobrazu „Dolina Bobru” 

oraz w miesiącu kwietniu 2024 r. ująć dodatkowo punkt dotyczący informacji na 

temat działalności Agencji Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa, Krajowego 

Ośrodka Wsparcia Rolnictwa, Regionalnej Dyrekcji Ochrony Środowiska i 

Wojewódzkiego Inspektoratu Weterynarii. Proszę o przedstawienie opinii komisji 

Sejmiku. Komisja Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki – proszę Przewodniczącą, 

Panią Marię Jaworską. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 78 do protokołu. 

Wnioski Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska stanowią załącznik nr 79 do 

protokołu. 
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Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Maria Jaworska: 

Komisja zaopiniowała plan pozytywnie. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 80 do protokołu.  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Komisja Rolnictwa i Ochrony Środowiska – 

Przewodniczący Pan Zbigniew Jan Kołodziej. 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan 

Kołodziej: Komisja również zaopiniowała pozytywnie z tymi zmianami, co Pan 

Przewodniczący wspomniał. Dziękuję. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 81 do protokołu.  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Komisja Współpracy Zagranicznej i Promocji 

Województwa – Przewodniczący, Pan Sławomir Muzyka. 

Przewodniczący Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa 

Sławomir Muzyka: Komisja zaopiniowała pozytywnie projekt uchwały. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 82 do protokołu.  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Komisja Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych – 

Przewodnicząca Anna Chinalska. 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Anna 

Chinalska: Komisja zaopiniowała projekt posiedzeń naszego Sejmiku pozytywnie. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 83 do protokołu.  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Komisja Gospodarki i Rozwoju Województwa – 

Przewodnicząca Pani Alicja Makarska. 

Przewodnicząca Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Alicja Makarska: 

Komisja zaopiniowała pozytywnie projekt uchwały. 
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Opinia komisji stanowi załącznik nr 84 do protokołu.  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Komisja Budżetu i Finansów – Przewodniczący Pan Marek Cieślak. 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Opinia pozytywna. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 85 do protokołu.  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy są wystąpienia klubowe? Proszę o zgłoszenia. Nie 

widzę. Czy ktoś z Państwa Radnych ma jeszcze uwagi lub pytania? Proszę bardzo, 

Pani Małgorzata Gośniowska-Kola. 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Ja 

mam pytanie tylko do Pana rozumiem Kołodzieja. Przecież to było wpisywane już, 

prawda? Czy my rokrocznie głosujemy nad tym? Przecież te instytucje wojewódzkie 

takie informacje składały? 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Nie pamiętam, bo nie sprawdzałem, w którym miesiącu, na którym 

posiedzeniu taka informacja była przedkładana. 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: A jest 

zmiana? 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: W tym momencie, zgodnie z propozycją, którą zgłaszałeś, 

informacja na temat agencji, krajowego ośrodka i tak dalej, będzie  

w miesiącu kwietniu 2024 r. W jakim miesiącu były te informacje w roku obecnym? 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan 

Kołodziej: W roku obecnym – kwiecień i maj. Dwa spotkania były  

w kwietniu i dwa w maju, aczkolwiek tylko jeden przedstawiciel uczestniczył z 

Regionalnej Dyrekcji Ochrony Środowiska.  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Czyli techniczna rzecz zupełnie, merytorycznie to nie ma żadnego 
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znaczenia. Wobec braku innych pytań i uwag, przechodzimy do głosowania uchwały 

w sprawie ustalenia Planu posiedzeń Sejmiku Województwa Lubuskiego na 2024 rok 

– druk nr 945/23, wraz z autopoprawkami. Proszę o głosowanie. Dziękuję. 

Za: 29, przeciw: 0, wstrzymało się: 1.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 86 do protokołu. 

Uchwała nr LX/927/23 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 grudnia 2023 r. w 

sprawie ustalenia Planu posiedzeń Sejmiku Województwa Lubuskiego na 2024 rok 

stanowi załącznik nr 87 do protokołu. 

Punkt 15. 

Podjęcie uchwały w sprawie rozwiązania Komisji doraźnej ds. Klimatu – druk nr 

946/23. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 88 do protokołu. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Projekt został umieszczony w systemie radni.info. Czy są 

wystąpienia klubowe? Nie widzę. Czy ktoś z Państwa Radnych ma pytania lub 

uwagi? Jest to formalne zamknięcie pracy tej komisji. Przechodzimy do głosowania. 

Uchwała w sprawie rozwiązania Komisji doraźnej ds. Klimatu – druk nr 946/23. 

Proszę o głosowanie. Dziękuję. 

Za: 29, przeciw: 0, wstrzymało się: 1.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 89 do protokołu. 

Uchwała nr LX/928/23 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 grudnia 2023 r. w 

sprawie rozwiązania Komisji doraźnej ds. Klimatu stanowi załącznik nr 90 do 

protokołu. 

Punkt 16. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie powołania komisji stałych, 

Komisji Rewizyjnej oraz Komisji Skarg, Wniosków i Petycji – druk nr 947/23.    

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 91 do protokołu. 
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Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Szanowni Państwo, w związku z wyborem Pana Zbigniewa 

Kołodzieja na Wicemarszałka Województwa Lubuskiego, w załączniku do uchwały 

wprowadzono następujące zmiany, proszę o wysłuchanie. Pan Zbigniew Kołodziej 

zrezygnował z pełnienia funkcji Przewodniczącego Komisji Rolnictwa. Funkcję tę 

pełnić będzie Pani Radna Elżbieta Olga Polak, która zrezygnowała z członkostwa w 

Komisji Budżetu. Funkcję Wiceprzewodniczącego Komisji Rolnictwa pełnić będzie 

Pan Radny Edward Fedko. Pani Radna Małgorzata Gośniowska-Kola zrezygnowała 

z pełnienia funkcji Wiceprzewodniczącej Komisji Rolnictwa i została wyznaczona na 

Wiceprzewodniczącą Komisji Budżetu i Finansów. Ponadto, z dniem 7 grudnia Pani 

Radna Helena Hatka zrezygnowała z prac w Komisji Zdrowia. Z dniem 1 grudnia 

weszła w życie uchwała Sejmiku, zmieniająca uchwałę w sprawie przyjęcia Statutu 

Województwa Lubuskiego i Komisja Klimatu jest obecnie komisją stałą Sejmiku. Tak 

więc Komisja Klimatu została dopisana do wykazu komisji stałych wraz ze składem 

osobowym. Wersja druga projektu – zawierająca tutaj to, co przeczytałem – ze 

zmianami w załączniku, została zamieszczona w systemie radni.info. Czy są 

wystąpienia klubowe w tej sprawie? Nie widzę. Czy ktoś z Państwa Radnych ma 

pytania lub uwagi? Nie widzę. Przystępujemy do głosowania uchwały zmieniającej 

uchwałę w sprawie powołania komisji stałych, Komisji Rewizyjnej oraz Komisji Skarg, 

Wniosków i Petycji – druk nr 947/23, wersja druga. Dziękuję. 

Za: 30, przeciw: 0, wstrzymało się: 0.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 92 do protokołu. 

Uchwała nr LX/929/23 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 grudnia 2023 r. 

zmieniająca uchwałę w sprawie powołania komisji stałych, Komisji Rewizyjnej oraz 

Komisji Skarg, Wniosków i Petycji stanowi załącznik nr 93 do protokołu. 

Punkt 16.1. 

Sprawozdanie z realizacji planu kontroli Komisji Rewizyjnej za 2023 rok. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Na sesji obecna jest Pani Helena Hatka – Przewodnicząca Komisji 

Rewizyjnej Sejmiku Województwa Lubuskiego. Czy mają Państwo pytania dotyczące 
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przedstawionego sprawozdania? Nie widzę. Wobec braku pytań, uwag, uznaję, że 

Sejmik przyjął sprawozdanie do wiadomości. 

Sprawozdanie z realizacji planu kontroli Komisji Rewizyjnej za 2023 rok stanowi 

załącznik nr 94 do protokołu.  

Punkt 16.2. 

Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia planu kontroli Komisji Rewizyjnej 

Sejmiku Województwa Lubuskiego na 2024 rok – druk nr 949/23. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 95 do protokołu. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Komisja Rewizyjna przygotowała i przyjęła plan kontroli na 2024 rok, 

który stanowi załącznik do projektu uchwały. Czy w tej sprawie są wystąpienia 

klubowe? Nie widzę. Czy ktoś z Państwa Radnych ma pytania lub uwagi? Nie widzę. 

W związku z tym przechodzimy do głosowania uchwały w sprawie zatwierdzenia 

planu kontroli Komisji Rewizyjnej Sejmiku Województwa Lubuskiego na 2024 rok – 

druk nr 949/23. Dziękuję. 

Za: 29, przeciw: 0, wstrzymało się: 1.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 96 do protokołu. 

Uchwała nr LX/930/23 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 grudnia 2023 r. w 

sprawie zatwierdzenia planu kontroli Komisji Rewizyjnej Sejmiku Województwa 

Lubuskiego na 2024 rok stanowi załącznik nr 97 do protokołu. 

Punkt 16.3. 

Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji dotyczącej podjęcia działań 

zmierzających do utworzenia Parku Krajobrazowego Doliny Środkowej Odry 

oraz podjęcia inicjatywy w formie apelu, w sprawie utworzenia Odrzańskiego 

Parku Krajobrazowego, do Sejmików Województw Zachodniopomorskiego, 

Dolnośląskiego, Opolskiego i Śląskiego – druk nr 948/23. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Czy są wystąpienia klubowe? Nie widzę. Czy do projektu uchwały 
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ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Proszę o zgłoszenia. Pani 

Aleksandra Mrozek, proszę bardzo. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 98 do protokołu. 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Szanowni Państwo, 

ponieważ dyskusja na temat tej petycji trwała i w trakcie tej dyskusji też padały 

konkretne informacje mówiące o tym, że przed nami jeszcze jest cała droga 

związana z procesem konsultacji, że ten materiał, który się ukazał, jest takim 

projektem i pewno wszystko jest, zgoda. Ale ja się chciałam odnieść do tych 

informacji, które pojawiają się w przestrzeni, w mediach społecznościowych, typu: 

„mamy audyt”. Audytu jeszcze nie mamy, a emocje zaczyna budzić to wśród osób, 

które są zainteresowane między innymi udziałem w konsultacjach. Dlatego bardzo 

proszę o to, żeby w przestrzeni nie pojawiały się takie informacje: mamy to czy mamy 

audyt, bo my jesteśmy na etapie jego przygotowywania. Także prosiłabym, żeby 

zwrócić uwagę na to. Dziękuję. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Nie wiem do czego Pani Radna się odnosi. Nie wiem czy 

Przewodnicząca komisji, Pani Anna Synowiec, chciałaby to w jakiś sposób 

skomentować, żeby tu była pełna jasność? 

Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Anna Synowiec: W zasadzie 

mam wrażenie, że to nie jest jakby sugestia czy pytanie do Komisji Skarg, Wniosków 

i Petycji. W uzasadnieniu uchwały wprost jest wskazane jaki sposób procedowania. 

W tym projekcie nie ma mowy o tym, że audyt taki jest przygotowany już, jako 

dokument, który dopiero będzie głosowany przez Sejmik. Rozumiem, o co Pani 

Radnej chodzi, natomiast to nie jest sugestia do komisji i do tego projektu uchwały w 

mojej ocenie. Tak ja to rozumiem przynajmniej. Państwo Radni mieli okazję 

zapoznać się z uzasadnieniem tej uchwały, to my mówimy – nie teraz. Chodzi o to, 

że petycję musimy rozpoznać do 10 stycznia 2024 roku. Tak to wynika z ustawy o 

petycjach. Nie możemy przedłużyć tego okresu, a jesteśmy w trakcie właśnie 

sporządzania tego audytu, który jest dla nas kluczowym dokumentem, stanowiącym 

o tym, w jakiej formie, w jakiej wielkości obszarach, mają takie parki krajobrazowe 

funkcjonować na terenie naszego województwa. Chciałabym również zwrócić uwagę 
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– o czym mówiłam na posiedzeniu komisji – że ta dzisiejsza uchwała nie wyklucza 

autorom petycji wniesienia tej petycji ponownie. Mówię tutaj o art. 12 ustawy z dnia 

11 lipca 2014 roku o petycjach. I tutaj wprost jest wskazane, że jeżeli powoła się 

autor petycji na nowe fakty lub okoliczności – a taką nową okolicznością będzie 

ukonstytuowanie się takiego audytu krajobrazowego – taką petycję będzie można 

wnieść ponownie. I dlatego komisja przedłożyła taki projekt, jak dzisiaj Państwo mają 

przed sobą. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję.  

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Czy ja tylko mogę 

dopowiedzieć, Panie Przewodniczący? Czytam, bo tu jest wymienione nazwisko, 

między innymi Wicemarszałka Łukasza Poryckiego – Urząd Marszałkowski 

Województwa Lubuskiego. Czytam post: "Mamy to. Powstał audyt krajobrazowy 

Lubuskiego. Brawo dla całego zespołu". Ja też biję brawo dla tych, którzy pracują w 

tej chwili, ale tego typu informacje skutkowały tym, że są pytania. Uchwaliliście audyt 

– my nic nie wiemy. To odpowiadam, że nie uchwaliliśmy. A to proszę skorygować. 

To czysty interes nas wszystkich. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Pani Radna, mam pytanie: co to się ma do uchwały, którą w tej 

chwili podejmujemy? 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Myślę, że warto 

skorygować błędy. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Wprost.  

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Wprost. Przy okazji tej 

uchwały powinien być jasny komunikat o tym, że należy sprostować informacje, które 

są w obiegu publicznym. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dobrze. Przeczytajmy jeszcze raz może tę uchwałę w takim razie… 
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Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Nie ma potrzeby, ja ją 

znam. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: …żeby Pani Radna nie miała wątpliwości, bo mówimy o czymś 

innym trochę – przynajmniej Pani Radna o tym mówi. (głosy z sali) Dobrze, 

zostawmy może Facebook’a w tym momencie, skupmy się na istocie rzeczy. Czy są 

jeszcze merytoryczne pytania do uchwały, którą za chwilę będziemy głosować? 

Beata Kulczycka. Proszę uprzejmie, oddaję głos. 

Radna Województwa Lubuskiego Beata Katarzyna Kulczycka: Skorzystam z 

tego głosu odpowiadając koleżance, bo faktycznie nieporozumienie polega na tym, 

że głównym argumentem do uznania tej petycji za bezzasadną jest fakt, że audyt 

krajobrazowy jest w trakcie realizacji i z tego, co dowiedzieliśmy się ostatnio, 

powstanie on dopiero w styczniu jako projekt. A faktycznie, gdzieś w treści jest 

informacja przekazująca, że ten krajobrazowy audyt już powstał. To jest to 

sprostowanie, które się należy gdzieś medialnie i to jest wszystko w tej sprawie. 

Natomiast, Szanowni Państwo, chciałam naprawdę podziękować za tę inicjatywę 

wszystkim tym, którzy przyczynili się, że ta petycja powstała, że tę petycję mogliśmy 

w Komisji Skarg i Wniosków rozpatrywać, bo to był naprawdę bardzo ważny głos, 

bardzo ważne spotkania. Ta petycja jest bezzasadna, bardziej formalnie niż 

merytorycznie, bo oczywiście temat na pewno powróci na wokandę. Ja bym chciała i 

bardzo życzyła sobie w czasie, kiedy będziemy konsultować audyt krajobrazowy, 

żeby wszyscy przedstawiciele, którzy tak aktywnie uczestniczyli tu, w tej treści, w 

napisaniu tej petycji, brali udział w konsultacjach i żebyśmy nie zapomnieli o nich w 

trakcie audytu krajobrazowego. To był naprawdę mega świadomy głos, tym bardziej 

nie tylko miłośników Odry i nie tylko miłośników ekologii, ale również tych, którzy są 

mocno zaangażowani w sprawy ogólnie podmiotowości Odry, jako rzeki i w ogóle 

temat ekologii, bo ten temat wraca przy okazji katastrofy, a nie wraca przy okazji 

ważnych rzeczy. Także naprawdę mega fajna dyskusja w Komisji Skarg i Wniosków. 

Dziękuję bardzo.  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Dziękuję również właśnie członkom komisji. To był taki 

wrażliwy temat.  
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Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Anna Synowiec: Czy mogę 

"ad vocem"? 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Proszę bardzo, Pani Anna Synowiec. 

Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Anna Synowiec: Szanowni 

Państwo, mają Państwo przed sobą treść uchwały i na stronie 4 uzasadnienia – 

mogę to odczytać – bo tu wprost jest wskazane, że w pierwszej kolejności Sejmik 

Województwa Lubuskiego powinien przyjąć audyt krajobrazowy województwa 

lubuskiego, poprzedzony zasięgnięciem opinii o projekcie od Regionalnego 

Dyrektora Ochrony Środowiska i tak dalej. W żadnym punkcie tego projektu uchwały, 

uzasadnienia, nie ma mowy o tym, że my twierdzimy, że ten audyt został już 

sporządzony formalnie. Państwo mówią o Facebooku. My nie rozmawiamy teraz o 

Facebooku. Głosujemy nad projektem uchwały. Proszę wobec tego o zamknięcie 

dyskusji. Natomiast jeżeli jest jakiś błąd na stronie lubuskie.pl, to my to 

zweryfikujemy. Proszę ewentualnie podejść tutaj do mnie, ja ustalę, w którym to jest 

miejscu, bo jeżeli to są wpisy na Facebooku osób trzecich, to przepraszam, ale 

uważam, że my nie jesteśmy do tego, żeby je prostować. Ewentualnie mogą 

Państwo tam komentarz swój umieścić. Dziękuję. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Chyba sprawa została wyjaśniona. A w jaki sposób 

funkcjonuje Facebook, to może zostawmy to i niech to sobie się toczy. Czy jeszcze 

są pytania merytoryczne w tej sprawie? Proszę bardzo, Pan Kazimierz Łatwiński. 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Łatwiński:  Nie chcę zadawać pytań, 

tylko odnieść się do wypowiedzi, które były.  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Panie Radny, dyskusje były w komisji, komisja bardzo wnikliwie 

przegadała całą sprawę. Jest projekt uchwały, jeżeli ma Pan uwagi do projektu 

uchwały… 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Łatwiński: Ale widzę, że nie 

wszystkie wątki przegadane były.  
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Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: W tej chwili mamy głosować uchwałę w tej sprawie… 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Łatwiński: Jak mamy głosować 

uchwałę bez dyskusji?  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Jeżeli ma Pan pytania, uwagi do przedłożonego projektu, to proszę 

bardzo, tylko nie bardzo wiem o czym Pan chce dyskutować? 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Łatwiński: Chcę powiedzieć, że 

wprowadzenie takiej formy ochrony – bo tutaj słyszałem zachwyty, jak to wspaniale 

wnioskodawcy uzasadniali projekt tej uchwały – niesie zagrożenia, również 

zagrożenia dla rozwoju gospodarczego miasta Nowa Sól, dla turystyki, bo nagle się 

okaże, że ścieżka rowerowa do Odry będzie się kończyła 300 m od granic parku 

krajobrazowego, albo że nie będzie mogło powstać pole biwakowe albo budka z 

lodami.  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Panie Radny, przepraszam bardzo, nie na temat dyskutujemy. To 

już wyraźnie jest powiedziane. W treści uzasadnienia również jest zapisane – gdy 

będzie audyt, będą konsultacje i będzie omawianie właśnie, między innymi, takich 

rzeczy, o których Pan mówi. Ta uchwała dzisiejsza nie tego dotyczy.  

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Łatwiński: Ja tylko chcę powiedzieć, 

że są jeszcze inne argumenty niż to, że będzie audyt, żeby taką petycję odrzucić. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Dziękuję uprzejmie. Czy są jeszcze pytania merytoryczne 

do projektu uchwały? Jest Pan Radny Motowidełko, proszę bardzo.  

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: Zgłaszam się, gdyż 

audyt wszystkiego nie załatwi, chyba że Państwo, w tym właśnie projekcie uchwały, 

jednoznacznie podkreślacie bezsens tworzenia tego krajobrazowego parku. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Nie tego dotyczy uchwała.  
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Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: Wszystko o to samo 

chodzi, bo proszę Państwa, sam apel, stanowiska – to wszystko już mamy, cały 

materiał. Cała rzecz polega na czym innym. Chodzi o kwestię nie tworzenia tego 

parku krajobrazowego. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Panie Radny, Pan mówi nie na temat. Proszę wybaczyć. 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: Ale ja to właśnie teraz 

mówię, proszę Państwa, głośno. On zagraża tym interesom związanym z Odrą. I to 

dzisiaj mówię. (głosy z sali) 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Zgodnie z wnioskiem Pani Gośniowskiej-Koli, która tutaj właśnie 

szepnęła, głosujmy w końcu, więc jestem „za”. Poddaję pod głosowanie uchwałę w 

sprawie rozpatrzenia petycji dotyczącej podjęcia działań zmierzających do 

utworzenia Parku Krajobrazowego Doliny Środkowej Odry oraz podjęcia inicjatywy w 

formie apelu, w sprawie utworzenia Odrzańskiego Parku Krajobrazowego, do 

Sejmików Województw Zachodniopomorskiego, Dolnośląskiego, Opolskiego i 

Śląskiego – druk nr 948/23. Proszę o głosowanie. Dziękuję. 

Za: 30, przeciw: 0, wstrzymało się: 0.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 99 do protokołu. 

Uchwała nr LX/931/23 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 grudnia 2023 r. w 

sprawie rozpatrzenia petycji dotyczącej podjęcia działań zmierzających do 

utworzenia Parku Krajobrazowego Doliny Środkowej Odry oraz podjęcia inicjatywy w 

formie apelu, w sprawie utworzenia Odrzańskiego Parku Krajobrazowego, do 

Sejmików Województw Zachodniopomorskiego, Dolnośląskiego, Opolskiego i 

Śląskiego stanowi załącznik nr 100 do protokołu. 

Punkt 17. 

Przyjęcie protokołu z LIX sesji Sejmiku. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Przypominam, że protokół z LIX sesji Sejmiku, jest dostępny do 
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wglądu w systemie radni.info. Od czasu udostępnienia Państwu tego do wiadomości, 

nie zostały zgłoszone przez Państwa uwagi. Przyjęcie protokołu z LIX sesji Sejmiku, 

poddaję pod głosowanie.  

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Jestem „za”. 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: 

Jestem „za”. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dwa głosy są dodane poza głosowaniem elektroniczny.  

Za: 29, przeciw: 0, wstrzymało się: 1.  

Stwierdzam, że protokół z LIX sesji Sejmiku został przyjęty. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 101 do protokołu. 

Punkt 18. 

Sprawy różne. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz:  Czy ktoś z Państwa zgłasza jakieś sprawy różne? Proszę, Pan 

Kazimierz Łatwiński. Pani Gośniowska-Kola w następnej kolejności. Pan Marszałek 

Kołodziej – w następnej.  

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Łatwiński: Ja mam pytanie do Pana 

Marszałka Jabłońskiego, który jednocześnie jest Przewodniczącym Kapituły „Odznaki 

Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego". Niektóre wnioski w ogóle nie 

trafiły na posiedzenie kapituły, a zostały według mojej wiedzy złożone kilka miesięcy 

temu i prosiłbym, żeby wszystkie wnioski trafiały na posiedzenie kapituły, bo to 

kapituła powinna decydować, komu przyznaje odznaczenia, a komu nie. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Poprosimy o jakąś informację do czasu najbliższej sesji 

Sejmiku. Zgłaszała się Pani Przewodnicząca Gośniowska-Kola, proszę bardzo. 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Tylko 

techniczna prośba o przesłanie nam dokumentacji, związanej z dzisiejszą 
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prezentacją dotyczącą budżetu. Jeżeli to było tożsame z tym, co było przedstawione 

w Łagowie, to jedna prezentacja, a jeżeli są dwie, to poprosimy o dwie – do 

wszystkich radnych. Dziękuję.  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Pan Zbigniew Kołodziej. 

Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: Jeśli można, 

najpierw odpowiem dla Pani Radnej – mamy na serwerze te dokumenty, które dzisiaj 

były, z Łagowa. Na pewno są, bo sam sprawdzałem. A ze swojej strony chciałem 

poinformować Państwa, że z dniem dzisiejszym Przewodniczącym Klubu Radnych 

PSL w Sejmiku Województwa Lubuskiego jest Jan Świrepo. Dziękuję. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Proszę bardzo, Pani Wioleta Haręźlak. 

Radna Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję, Panie 

Przewodniczący. Szanowni Państwo, Koleżanki i Koledzy, Panie Marszałku, w 

imieniu Klubu Samorządowe Lubuskie chciałam złożyć serdeczne życzenia 

świąteczne: zdrowych, pogodnych Świąt. A ponieważ spotkamy się dopiero w lutym, 

przyjmijcie też Państwo od nas życzenia noworoczne – wszystkiego dobrego. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Również w imieniu Pana Przewodniczącego i całego 

Prezydium Sejmiku, życzę Państwu wszystkiego najlepszego z okazji zbliżających 

się Świąt Bożego Narodzenia. Niech pokój, miłość i szczęście otoczą nas wszystkich. 

Informuję, że zgodnie z przyjętym Planem posiedzeń Sejmiku Województwa 

Lubuskiego na 2024 rok, kolejna zwyczajna sesja odbędzie się 5 lutego o godzinie 

11:00. 

Punkt 19. 

Zamknięcie obrad LX sesji Sejmiku. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Szanowni Państwo, zamykam obrady LX zwyczajnej sesji Sejmiku 

Województwa Lubuskiego. Dziękuję radnym, parlamentarzystom, zaproszonym 

gościom za udział w obradach.  
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Protokół sporządziły: 

Daria Machniak 

Małgorzata Pieczyńska 

Ewa Węgierkiewicz-Bieniarz 

Przewodniczący Sejmiku 

Wacław Jan Maciuszonek 
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